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...„Nie przyszedłem po dostojeństwa, sławę i zaszczyty, lecz aby służyć, ale nie 
jakiemuś stronnictwu. Szanuję wszystkie stronnictwa, lecz nie będę należał do 
żadnego. Stronnictwo powinno być jedno: Polska-i temu jednemu służyć będę do 
śmierci. Żadne stronnictwo z osobna nie odbudowuje Ojczyzny-odbudują ją 
wszyscy. Niech żyją wszystkie stany w narodzie zjednoczone i silne wzajemną 
zgodą i miłością"

(I.].Paderewski).
Powróciły do Polski prochy Ignacego Jana Paderewskiego. Poznaniacy 2 i 3 lipca 
brali udział w uroczystościach związanych z wystawieniem prochów tego 
wielkiego Polaka.
Mieszkańcy Lubonia oddali hołd temu wielkiemu pianiście, kompozytorowi, 
politykowi i działaczowi społecznemu zmieni ąjąc patrona jednej z 
lubonskich ulic. Od lipca ul.Pasikowskiego nosi imię Ignacego Jana 
Paderewskiego.

1 czerwca, zgodnie z długoletnią tradycją, w Szkole Podsl. nr3 odbyły się 
wybory do nowego samorządu uczniowskiego. Aby zadośćuczynić wszelkim 
wymogom wyborczego rytuału, przeprowadzono kampanie wyborczą, w której 
prezentowało się dwudziestu czterech kandydatów. Każdy z nich starał się 
zaprezentować jak najlepiej i pozyskać wyborców. Do samorządu wybrano 
dziesięcioro uczniów, którzy zyskali największą sympatię wśród kolegów i 
zdobyli najwięcej głosów. Funkcję przewodniczącej objęła Marta Mofińska. 
Nowemu samorządowi życzymy ciekawych pomysłów oraz aktywnej i 
pomyślnej kadencji.

9 Ulica Żabikowska należy do 
jednej z najczęściej uczęszczanych 
ulic miasta. Na odcinku między 
PowstWielkp., a Pułaskiego 
przydałby się nie tylko nowy 
chodnik. Ten fragment ulicy nic jest 
nąjlepszą wizytówką.

9 Spędzaj czas z nami. Książka. 
Płyta. Prasa codzienna. Czasopisma. 
Kasety magnetofonowe. Kasety video. 
To jest to co proponujemy na wolne 
wakacyjne wieczory. Biblioteka 
Publiczna ul.Żabikowska zaprasza: 
poniedziałki, środy, piątki 
godz.1200-1830 wtorki, czwartki 
godz.l0°°-15°° soboty 9°°-13“

9  Wyrażaliśmy 
obawę czy aby 
młode drzewka, 
których sporo 
nasadzono wiosną, nie staną się 
ofiarą wandali. Stało się jednak tak, 
że bardzo wiele z nich padło ofiarą 
suszy, jakiej nie notowano na tych 
terenach Wielkopolski od 1935 
roku. Mimo akcji straży pożarnych i 
ekipy przedsiębiorstwa
komunalnego, która podlewała 
niektóre tereny, nie udało się 
wszystkich drzew i krzewów 
uratować. Skwar oraz suche 
powietrze nie spotykane od dawna, 
przerzedziły nawet posadzony już w 
ubiegłym roku i zaaklimatyzowany 
żywopłot wzdłuż ul.Żabikowskiej. 
To duża szkoda.

9 Jakie będą losy starego budynku 
Szkoły Podstawowej nr3 jeszcze nie
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W NUMERZE 
DODATEK 

KOMUNIKACYJNY
aktualny rozkład jazdy wszystkich 

autobusów i pociągów 
przejeżdżających przez Luboń

wiadomo, na razie wpłynęło do 
zarządu miasta pismo z prośbą o 
przydział na aptekę, także poczta jest 
zainteresowana i jej przedstawiciele 
już dokonali oględzin. Są również 
dwie prywatne firmy handlowe, które 
nie pogardziłyby tym budynkiem. 
Wreszcie Komisja Sfery Społecznej 
Rady Miejskiej wnioskuje o 
przystosowanie go na mieszkania 
komunalne. Jest także wiele głosów 
utrzymujących zdanie, iż szkołę 
należy bezwzględnie rozebrać. W 
najbliższych tygodniach spodziewać 
się można konkretnych rozstrzygnięć.

9 W dniach 22 i 23 czerwca nasze 
miasto odwiedził cyrk "Arena". Z 
trzema przedstawieniami wystąpił 
na placu sportowym przy ulicy 
Szkolnej. Jedną z wielu atrakcji 
była bardzo rzadka tresura kur i 
kogutów. Jak  twierdzą
organizatorzy, frekwencja była 
bardzo słaba, zaledwie po 300 osób 
na każdym widowisku. Co było 
powodem? Upały czy zanik 

atrakcyjności 
sztuki cyrkowej? 
Zapewne jedno i 
drugie.

9 Z okazji Dnia Dziecka Miejsk 
Komitet Pomocy Społeczne, 
obdarował 200 dzieci z rodzir 
ekonomicznie słabych czekoladami 
cukierkami, odżywkami, długopisam 
itp.

9 Dachówki nadał odpadąją i 
dachu budowanego przy Place 
Wolności Ośrodka Zdrowi: 
(pisaliśmy ju ż  o tym). Brak tablic; 
informacyjnej na tej budowie (któr: 
z racji przepisów winien umieścić u 
widocznym miejscu inwestor), nii 
pozwala ujawnić nazwisl 
kierownika budowy i inspektor: 
nadzoru, odpowiedzialnych Zi 
wykonawstwo.

...pó jdz iem y do 1-szej klasy.

10 i 11.06. w Przedszkolu nr 5 
uroczyście pożegnano
sześciolatków. Były występy (fot), 
pląsy i słowa podziękowań dla pań 
przedszkolanek i całego personelu. 
Podobne uroczystości odbyły się w 
innych przedszkolach np w 
Przedszkolu nr 1 było to 
pożegnalne ognisko. Piosenki 
śpiewane wspólnie z rodzicami 
przeplatane były konkursami, 
zabawami i pieczeniem kiełbasek.
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2.06. - skradzionym z Jeżyc
samochodem dwóch sprawców 
przyjechało do Lubonia, jeden z nich 
włamał się do pomieszczeń Spółdzielni 
Mieszkaniowej "Lubonianka", drugi 
czekał w samochodzie na kolegę. W 
kasie Spółdzielni była wówczas 
zdeponowana duża ilość pieniędzy. 
Czatujący złodziej spłoszony przez 
policję uciekał samochodem 
powiadamiając przez radiostację 
będącego w środku kolegę o 
niebezpieczeństwie. Ostrzeżony w ten

sposób włamywacz wyskoczył z piętra 
łamiąc sobie obie nogi. Na miejscu 
pozostawił zestaw narzędzi świadczący 
o tym, że gdyby nie interwencja policji 
z łatwością dostałby się do łupu. 
Uznaniem sprawnego działania Policji 
był list z podziękowaniem oraz kwiaty 
od Zarządu Spółdzielni.

3/4.06. - z piwnicy na ulicy
Żabikowskiej skradziono rower Orion - 
straty 1.105.000 zł.

5/6.06 - przy pomocy dopasowanego 
klucza złodziej dostał się do 
zaparkowanego przy ul.Zabikowskiej 
Fiata 126p i skradł: dwa fotele typu 
lotniczego i koło zapasowe - straty 1,5 
min zł.

5/6.06 - skradziono samochód
Polonez wartości 10 min zł, pojazd 
odzyskano, sprawcami okazali się 
nieletni, którzy dokonywali szeregu 
włamań do samochodów na terenie 
Lubonia.

5-8.06. - na ulicy Kościuszki
włamano się do agregatu 
spawalniczego, skradziono 50 m węża 
i 150 elektrod - straty 500 tys.zł.

10.06. - pomimo podlania ropą 
trocin i wiórów pod maszynami w 
stolarni na ul. Krętej - zakład nie spalił 
się. Pożar zauważyli sąsiedzt i 
zawiadomili straż. Z uwagi na wysokie 
ubezpieczenie stolarni i inne 
niejasności sprawę bada prokurator.

10/11.06 - z piwnicy przy ulicy 
Sikorskiego dokonano kradzieży 
roweru wyścigowego wartości 1,8 min 
zł.

12.06. - z domu na ul.Wojska
Polskiego w godzinach
dopołudniowych skradziono 10 min zł 
i kolorowy telewizor SANIO - straty
13,6 mln.zł.

19/20.06. - włamano się do baru 
Ptyś na ul.Kołłątaja, sprawcy skradli: 
kuchenkę mikrofalową, telewizor, 
papierosy - straty 7mln.440tys zł.

20.06. - przez wywietrznik w dachu 
złodzieje włamali siij do ochronki 
miejskiej, po wyłamaniu i zniszczeniu 
4 drzwi z kasetki w pomieszczeniu 
kierowniczki skradli 3 mln.zł.

20.06. - w niezamieszkałej części 
budynku przy ul.Sobieskiego wybuchł 
pożar, wg opinii Straży Pożarnej było 
to podpalenie.

24/25.06. - z mieszkania przy 
ul.Kościuszki skradziono: odtwarzacz, 
tuner i kasety wartości 6,5 mln.zł.

W miesiącu czerwcu policja 
wystawiła 173 mandaty na sumę 
25mln.350tys. zł, wystawiono 3 
wnioski do kolegium za jazdę pod 
wpływem alkoholu, na izbę 
wytrzeźwień odwieziono 8 osób, 
dokonano 27 interwencji.

w 1 3 0 - 9 9 8

PŁONĄ TRAWY PŁONĄ LASY. 
’rosimy o rozwagę.

W m-cu czerwcu br. OSP Luboń 
irała udział w 4 akcjach pożarniczych 
asów w miejscowościach Miały i 
Wierzchy (woj.konińskie)

03.06. w Komornikach płonie trawa 
słoma.
gaszenie trawy w Łęczycy.
04.06. przy ul.Armii Poznań płonie 

rawa.
11-go listopada gaszenie stogu 

łomy i opon. W akcji bierze udział 
ekcja ZSP i 2 OSP.

04.06. pożar lasu w Mosinie.

05.06. dogaszanie na ul. 11-go 
Listopada.

05.06. znów interwencja, gaszenie 
trawy na nasypie kolejowym w 
Łęczycy ul.Łąkowa.

08.06. paliła się trawa we Wirach 
ul.Szreniawska.

09.06. interwencja przy płonącej 
stolarnii. W gaszeniu brały udział 2 
sekcje OSP. Straty ok.20 min.

10.06. interwencja mieszkańców. 
Właściciel posesji przy ul. 11-go 
Listopada 146 wypalał śmieci i opony.

13.06. znów gaszenie (najczęściej

Polnej.
14.06. płonie las w Puszczykowie.
15.06. Łęczyca gaszenie lasu. W 

akcji biorą udział 2 sekcje OSP L-ń, 
ZSP-Mosina, ZSP-Wilda.

16.06 wyjazd do płonącej trawy przy 
ul. Niezłomnych.

18.06. dwukrotny wyjazd do 
płonącego lasu w Łęczycy. Udział 2 
sekcji.

19.06. Straż gasi znowu las - 
ul.Rzeczna.

20.06. ul.Sobicskiego 54. Spłonął 
budynek mieszkalny. W gaszeniu brały 
udział 3 sekcje OSP, 1ZSP-HCP, 
2ZSP-Wilda, SD-30, ZSP Mosina. 
Straty ok.30 mln.zł.

jeszcze dwukrotnie interweniowała 
Straż: trawa przy ul.Rzecznej i las w 
Zabinku.

21.06. gaszono trawę przy działkach 
ul. Sikorskiego.

W dniu tym 5-krolnie gaszono 
dzikie wysypisko przy
ul.Niezłomnyęh, oraz wysypisko i 
trawę przy ul.Zabikowskiej.

22.06. pali się trawa w Łęczycy.
w tym dniu ponowny wyjazd tym 

razem płonie las w Puszczykowie.
23.06. ponowny wyjazd do 

płonącego lasu w Puszczykowie. 
Udział biorą 2 sekcje OSP.

25.06. płonie poszycie leśne w 
Puszczykowie, oraz trawa na nasypie 
kolejowym w Puszczykówku i w 
Łęczycy.

27.06. awaria sieci wodociągowej w
kotłowni Szk.Podst. nr 3 -
wypompowanie wody. W dniu tym 
gaszono trawę w Kotowie.

28.06. wielka akcja gaszenia lasu w 
Łęczycy. Udział brały: 2 sekcje OSP, 
ZSP, 2 sekcje Szk.Chorążych Pożar., 
samochód-beczkowóz ZSP-Grunwald, 
sekcja Straży Wielkop. Parku Naród., 
śmigłowiec oraz samolot.

W tym dniu gaszono trawę w sadzie 
ul.Nowiny. Opaleniu uległy drzewa 
wiśni.

29.06. gaszono podkłady kolejowe, 
przy ul. Chopina.

Ochotniczej Straży Pożarnej w 
Luboniu w darze przekazano butle 
tlenowe, 1 reduktor. Ofiarodawcom 
p.R.Cichockiemu zam. Głogowska 
128/1 i p.l I.Muszyńskiej zam. 
Os.Czecha 123/128 OSP serdecznie 
dziękuje.

STRA Ż 
MIEJSKA

u  1 3 0 - 0 1 1  
wew. 224, 1 3 9 -0 9 1

W miesiącu czerwcu S.M. 
ajmowała się kontrolą
rzestrzegania przepisów
dministracyjno-porządkowych, 
rczcgólnie nielegalnymi przyłączami 
'amb. Wszyscy wiemy, że spacer po 
lieście nie należy do przyjemności, 
o krok napotykamy na ulicach kratki 
:ickowe, z krórych wydobywają się 
iezbyt miłę zapachy. Szczególnie 
tocno odczuwalne jest to na ulicach 
oniatowskiego, Cieszkowskiego, 
.Skargi, Świerczewskiego i na ulicach 
rzyległych do Źabinki i rowu 
mtkowskiego. Kontrole

rzeprowadzone przez funkcjonariuszy 
.M. i pracowników Z.G.K. wykazały 

wiele nieprawidłowości. Problem jest 
ważny bo coraz bardziej ulega 
zniszczeniu nasze środowisko 
naturalne. Dlatego informujemy
mieszkańców miasta, że skończył się
czas rozmów i pouczeń, będziemy 
surowo karać wszystkich, którzy nie 
wykonali zaleceń wydanych przez 
Radę Miejską m.Lubonia i zarządzeń 
wydanych przez burmistrza.
Zarządzenia te jasno precyzowały 
sposób postępowania straciły swoją 
ważność wcześniej wydane zezwolenia 
na podłączenie się instalacji burzowej. 
W dobrze pojętym interesie miasta i 
jego mieszkańców jeszcze raz
przypominamy opieszałym i 
zapominalskim-odłączcie wszystkie 
nielegalne przyłącza jest to niezgodne 
z prawem i grożą z tego tytułu surowe 
sankcje administracyjno-karne.

Wyniki kontroli w m-cu czerwcu to:

5.06.- stwierdzono przyłącze na 
ul.Cieszkowskicgo-właściciel posesji

zobowiązany do likwidacji przyłącza
23.06 - stwierdzono przyłącze na 

ul.P.Skargi - właściciel ukarany 
mandatem, po wcześniejszej 
rozmowie.

23.06. - ul.Poniatowskiego, 
ul.Świerczewskiego, ul.l 1 Listopada - 
9 osób pouczonych i zobowiązanych 
do likwidacji przyłączy, 3-osoby 
ukarane mandatami po 200 tys.zł.

Ponadto:

16.06 - Kierowca samochodu 
ciężarowego z Leszna ukarany 
mandatem za łamanie przepisów o 
ograniczeniu prędkości.

17.06 - 3 kierowców ukaranych 
mandatami na ul.Osicdlowcj za jazdę 
niezgodnie z obowiązującymi znakami.

22.06. 2 motorowerzystów
ukaranych za „piracką” jazdę na 
Osiedlowej

25.06 mieszkaniec z ul.Kościuszki
ukarany mandatem za
zanieczyszczanie ulicy piachem,

25.06 mieszkaniec ul.Niezłomnych 
pouczony przez członków komisji

porządkowej o konieczności likwidacji 
zagrożeń pożarowych na swojej posesji

25.06 - właściciel warsztatu
mechanicznego z ul.Poprzecznej 
zobowiązany do usunięcia wraków 
samochodów z ulicy.

W miesiącu czerwcu
funkcjonariusze S.M. 15-krotnie 
interweniowali w różnego rodzaju 
kłótniach rodzinnych i sąsiedzkich.

Komendant S.M.dziękujc
wszystkim, którzy przekazują nam 
sygnały o zagrożeniach i 
zaniedbaniach wymagających
interwencji. Bez Waszej czynnej 
pomocy nie dalibyśmy sobie rady. 
Oczekujemy dalszych sygnałów i 
jeszcze raz dziękuję. Tylko wspólnym 
wysiłkiem doprowadzimy do lego by w 
naszym mieście było lepiej i 
bezpieczniej.

KOMENDANTS.M.

Edward Gaweł
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BIOPREPARATY 
DOBRE NA 
WSZYSTKO?

Inspiracją do napisania tego 
artykułu była II Sesja Ekologiczna 
„Ochrona wód i ich zasobów” w 
Sierakowie, na której przedstawiciel 
firmy MATZ z Poznania 
przedstawił korzyści płynące z 
zastosowania biopreparatów
produkowanych przez tę firmę. 
Ulotka, którą rozdawano głosi, że 
oczyszczanie ścieków z 
zastosowaniem biopreparatów to 
czyste środowisko, to
nowoczesność i skuteczność, to 
koniec przykrych zapachów, to 
oczyszczanie ścieków bez użycia 
energii. Niewątpliwie zalety 
zwłaszcza w Luboniu, gdzie 
zabudowana jednorodzinna oraz 
zakłady usługowe i gastronomiczne 
zlokalizowane są na dużych 
obszarach, pozbawionych
kolektorów sanitarnych. Poza tym - 
niskie koszty - instalacja ok.7 min, 
eksploatacja - 300 tys.zł rocznie. 
Dla ekologa jest to wspaniała 
wiadomość - przy niewielkich 
nakładach - rozwiązanie problemu. 
Podobnie sądziły władze miasta, 
zakupując w ub. roku i rozdając 
bezpłatnie mieszkańcom
biopreparaty. Zadowolenie z dobrze 
spełnionego obowiązku zostało 
zachwiane, gdy przeczytałem 
artykuł pani inż.Aliny Rymkiewicz z 
Ministerstwa Ochrony Środowiska, 
Zasobów Naturalnych i Leśnictwa. 
Autorka domaga się wyjaśnienia 
m.in.:

celowości dodawania
biopreparatów do szczelnych 
szamb, z których ścieki są następnie 
wywożone (powoduje to 
dodatkowe, zbędne koszty dla 
użytkownika),

wpływu na wody podziemne 
ścieków potraktowanych
biopreparatem w dziurawym 
szambie, z którego ścieki przenikają 
do gruntu,

wpływu na powierzchnię ziemi 
ścieków zawierających biopreparat i 
rozlewanych po powierzchni działki 
przydomowej.

Podkreśla, że „prawie żadna z 
firm oferujących biopreparaty nie 
podaje składu i jakości ścieków pod 
względem chemicznym i 
sanitarnym po zastosowaniu tych 
środków...” Ofiarą tych 
niedomówień będą oczywiście 
inwestorzy i konsumenci, którzy 
nabyli niewłaściwy środek lub 
nieodpowiednio go zastosowali.

Wojciech Dutka

T E C H N O L O G IA  D L A  O C H R O N Y  ŚR O D O W ISK A

Targi Envitec w Dusseldorfie 
odbyły się po raz pierwszy w 1973r., 
zapoczątkowując organizowanie 
międzynarodowych targów ochrony 
środowiska. Obecnie jest to jedna z 
największych tego typu imprez na 
świecie. W obecnej edycji
wzięło udział ponad 1000 
wystawców z 25 
krajów/także 2 firmy z 
Polski/.

Wystawcy podzieleni 
byli na 4 grupy tematyczne:

1. postępowanie z 
gruntami i odpadami, 
odzyskiwanie 
wartościowych substancji

2. uzdatnianie wody 
utylizacja ścieków,

3. systemy pomiarowe, regulacyjne 
i analizujące,

4. utrzymywanie czystości 
powietrza i zmniejszenie hałasu,

Równocześnie z Targami odbywał 
się międzynarodowy kongres pod 
hasłem: "Techniki oszczędzające
fundusze-szanse rozwoju
sprzyjającego ochronie środowiska",

składający się z trzech części 
zatytułowanych:

1. środowisko życia człowieka,
2. oszczędzanie środków 

pieniężnych poprzez efektywniejsze, 
odciążające środowisko techniki i

systemy,
3. co jest do zrobienia? 
Na terenie targowym 

działało rówież Centrum 
Informacyjne 
"środowisko", 
przeznaczone dla
użytkowników, 
zainteresowanych ochroną 

f t y s f i r s  środowiska. Oferowano tu 
■ f f l S r ■  g j - y t i r  informacje dotyczące 

25.-29.5.1 >92 codziennego
postępowania, zgodnego z 

wymogami środowiska. Udzielano 
także informacji prawnych,
dotyczących aktualnego
ustawodawstwa o ochronie 
środowiska.

Wojciech Dutka

S Z A N S A  N A  C Z Y ST O SC  I P R Ó B A  S IŁ

Kierunek dążenia ku Europie 
Zachodniej dostrzegany jest, choć jak 
dotąd w niewielkim stopniu, także w 
dziedzinie odpadów. Wymusza on na 
nas rozwiązania, które w 
rozwiniętych krajach obowiązują już 
od 10-15 lat i gdzie planuje się, że do 
1996 roku wszystkie odpady będą 
musiały być utylizowane. Taką 
poprzeczkę wyznaczyły sobie 
państwa zachodnie.

A gdzie jesteśmy my? Chyba 
dopiero na początku tej drogi. Przez 
wiele dziesięcioleci nie istniała u nas 
prawdziwa gospodarka odpadami. 
Śmieci po prostu wyrzucano, 
wykorzystując do lego często 
naturalne zagłębienia terenów. 
Podobna sytuacja ze śmieciami jest w 
Luboniu, gdzie od kilku lat trwa 
dyskusja na tan temat. Owocem 
rozmów jest zaakceptowana przez 
Radę Miasta koncepcja gospodarki 
odpadami. Pierwszym jej etapem ma 
być stworzenie systemu zbierania i 
wykorzystania odpadów z posesji 
jedno- i wielorodzinnych. W krajach, 
na których chcemy się wzorować 
stosuje się przynajmniej cztery 
metody postępowania ze śmieciami: 
1/ odzysk surowców wtórnych 
(recykling), 2/ kompostowanie, 3/ 
spalanie, 4/ składowanie, dotyczące 
odpadów, których na dzień dzisiejszy 
nie da się zagospodarować (popiół, 
pył itp.). Na naszym podwórku w 
pierwszej kolejności pragniemy zająć 
się tym, co nie wymaga zbyt wielu 
nakładów finansowych, a co przy 
dobrej woli mieszkańców jesteśmy w 
stanie wspólnie zrobić. Myślę o' 
selektywnej zbiórce odpadów 
polegającej na ich segregacji, tam, 
gdzie one powstają, a więc w 
domach. Jest to najtańszy i 
najprostszy sposób odzysku 
surowców wtórnych. W budynkach

jednorodzinnych mają to być trzy 
pojemniki. Czerwony - przeznaczony 
na metale, do którego będziemy 
wrzucali wszystkie puszki, nakrętki, 
złom, itd. niebieski kubeł 
przeznaczony będzie na substancje 
mineralne, tj. popiół, gruz, ziemia 
itp., na razie także plastiki. Wreszcie 
żółty, w który ładować będziemy 
szkło (słoiki, butelki, potłuczone 
naczynia). Pozostają substancje 
organiczne, jak resztki roślin i 
jedzenia. Większość rodzin z 
domków jednorodzinnych
zagospodarowuje te odpady na 
kompostniku, razem z chwastami z 
ogródka, wiedząc, że uzyskują w ten 
sposób czystą próchnicę, która 
decyduje o żyzności gleby. Tych, 
którzy tego nie stosują, zachęcamy do 
kompostowania. Ci, którzy nie będą 
chcieli lub mogli wyrzucą takie 
odpady do kubła niebieskiego. 
Oprócz stałych pojemników 
organizowane będą okresowo zbiórki 
makulatury oraz tak zwanch odpadów 
blokujących, to jest dużych 
przedmiotów (np. wysłużona kanapa, 
stary telewizor). Na temat wszystkich 
tych akcji będzie szeroka informacja, 
także w "Wieściach Lubońskich". 
Aby wyposażyć całe miasto w 
pojemniki należałoby ich zakupić 
około 9 tysięcy. W tej chwili jest to 
wydatek około 1 miliarda 350 
milionów złotych. Będzie to suma, 
którą zainwestuje miasto w ochronę 
środowiska. Liczymy na to, że w ten 
sposób znikną dzikie wysypiska 
śmieci, których sprzątanie też 
niemało kosztuje, nic mówiąc o 
estetyce i skażeniu tych miejsc. 
Uzyskane ze zbiórki surowce zostaną 
zagospodarowane i przyniosą 
częściowy zwrot kosztów. Pozostałe 
substancje z pojemnika niebieskiego 
trzeba będzie składować. Biorąc pod

Istnieją biologicznie
nieagresywne dla środowiska i ludzi 
środki czystości: myjąco-piorące, 
do pielęgnacji samochodów i 
czyszczenia urządzeń sanitarnych. 
Wszystkie te preparaty powstały na 
bazie surowców roślinnych i 
zwierzęcych np. firmy
„PERYCUT’i charakteryzują się:

- brakiem w swoim składzie 
żrących i aktywnych substancji 
chemicznych

- nie są szkodliwe dla ludzi, 
zwierząt oraz roślin,

ulegają biodegradacji, po 
wykorzystaniu nie zanieczyszczają 
środowiska naturalnego

- posiadają nieograniczony okres 
trwałości,

- produkowane są w postaci 
koncentratów lub żeli, przez co 
wyróżniają się wyjątkową 
wydajnością,

- wszystkie produkty posiadają 
atesty obowiązujące w krajach 
EWG, jak również atesty PZH i 
innych branżowych ośrodków.

BĄDŹ PRZYJACIELEM 
ŚRODOWISKA ONO POWIE 

C I „DZIĘKUJĘ” !

A.Z

uwagę ogrom zadania, w pierwszej 
kolejności system ten zostanie 
wprowadzony w rejonie Dolnego 
Lasku czyli tam gdzie stanowi jakby 
oddzielną zwartą zabudowę na 
niewielkim obszarze (około 180 
posesji) w związku z czym łatwiej 
wszystko zorganizować. Oraz tam 
gdzie ma największą szansę 
powodzenia z uwagi na dużą 
aktywność i inicjatywę
mieszkańców, którzy własnymi 
siłami rozpoczęli porządkowanie 
starorzecza Warty. Obecnie trwa 
zakup pojemników oraz ustalanie 
zasad i warunków płatności; według 
których odbywać się będzie odbiór 
odpadów z posesji. Przewiduje się, 
że w okresie wakacji system ten 
zostanie wprowadzony w Lasku. 
Natomiast wyposażenie całego 
Lubonia w pojemniki i 
zabezpieczenie regularnego
wywożenia śmieci potrwa co 
najmniej kilkanaście miesięcy. Tym 
bardziej, że równolegle prowadzi się 
reorganizację Zakładu Gospodarki 
Komunalnej, który jak dotąd 
obsługuje miasto w tym zakresie. To 
będzie pierwszy etap, następnym 
musi być budowa nowego 
składowiska odpadów, może 
kompostownia lub spalarnia?

Z rozmowy z członkiem Zarządu 
Miasta Grzegorzem Paczyńskim.

Lipiec-Sierpień 1992 WIEŚCI LUBONSKIE Str. 3



SZPALTY RADY MIEJSKIEJ I ZARZĄDU MIASTA

SESJE RADY MIEJSKIEJ

Na posiedzeniu XXXVII Sesji 
Rady Miejskiej Lubonia Zarząd 
Miasta przedstawił projekt nowej 
koncepcji oczyszczania miasta. 
Projekt ten zakłada przede 
wszystkim odzysk częs'ci różnego 
rodzaju surowców wtórnych. 
Pomysł polega na wyposażeniu 
nieruchomości w pojemniku na 
odpady, oznaczone w specjalny 
sposób oraz sortowaniu odpadów 
tam gdzie one powstają tzn. u 
konsumenta. Usuwaniem śmieci 
zająć się mają odpowiednie służby 
miejskie. Efektem tych wszystkich 
przedsięwzięć byłoby przedłużenie 
funkcjonowania obecnego
wysypiska śmieci, bowiem 
trafiałoby tam mniej odpadów, 
odpady podlegające powtórnemu 
przetworzeniu przyniosłyby 
pewien zysk, a egzekwowanie od 
zarządców nieruchomości
obowiązku usuwania nieczystości, 
pośrednio doprowadziłoby do 
likwidacji tzw. „dzikich 
wysypisk”. W związku z dużą 
skalą tego przedsięwzięcia Zarząd 
Miasta uzyskał akceptację Rady 
Miejskiej do przeprowadzenia w 
tym zakresie eksperymentu w 
obrębie dolnego Lasku. Około 200 
posesji otrzyma (bezpłatnie) różne 
pojemniki na śmieci, natomiast 
oplata za wywóz odpadów będzie 
ustalona na poziomie 5000 zł. 
miesięcznie od jednej osoby. Na 
tym samym posiedzeniu podjęto 
również uchwałę w sprawie opłat 
za reklamy. Uchwała ta reguluje 
dwie sprawy. Po pierwsze ustala 
odpłatność za usytuowanie 
reklamy, tablicy informacyjnej itp. 
na gruncie komunalnym na 
120000 zł za lm 2oraz porządkuje 
stan miasta w tym zakresie 
ustalając określone miejsca gdzie 
reklamy będą usytuowane. 
Zaznaczyć tu należy, iż reguły te 
dotyczą tylko gruntów miejskich.

Kolejną podjętą uchwałą była 
uchwała w sprawie postawienia w 
stan likwidacji przedsiębiorstwa 
KPRI w Luboniu. Sprawa ta 
powiązana jest ściśle z 
dyskutowanym również na 
posiedzeniu Rady projektem 
nowych form organizacyjnych 
jednostek komunalnych w mieście, 
w których mogłyby znaleźć 
zatrudnienie tajże osoby pracujące 
w likwidowanym KPRI. Radni 
zapoznali się również z nowym 
projektem skanalizowania obrębu 
Zabikowia i części Lasku wraz z 
uruchomieniem i rozbudową starej 
oczyszczalni ścieków.

1 lipca odbyła się kolejna XXXVIII sesja Rady Miejskiej, prowadzona 
przez przewodniczącego pana Krzysztofa Molińskiego. Pierwszym punktem 
porządku obrad był temat funkcjonowania służby zdrowia w Luboniu oraz 
zastanawiano się nad formami współdziałania z miastem. Sytuację służby 
zdrowia w powiązaniu z odpowiedzialnym za nią ZOZ-em Wilda 
przedstawił doktor Krzyżanialc Po szerokiej dyskusji rada wyraziła 
gotowość zapewnienia środków na jeden etat w wypadku likwidacji przez 
władze nadrzędne lekarzy szkolnych. Pozytywnie rozpatrzono 
dofinansowanie karetki do l500 km miesięcznie. Jednocześnie obiecano 
wrócić do sprawy nowego budynku przy ulicy Poniatowskiego, po 
wyjaśnieniu skomplikowanych na dzisiaj spraw prawno-finansowych. 
Zarząd Miasta rozpatrzy możliwość pomocy lokalowej dla lubońskiej 
służby zdrowia. Następnie na temat form organizacyjnych wypoczynku 
dzieci podczas ferii letnich zabrała głos pani Ewa Szymańska, (kierownik 
stosownego wydziału w Urzędzie) przedstawiając propozycje i 
sprawozdanie w tym zakresie (publikowane w czerwcu oraz obok). Rada 
stanęła na stanowisku iż należy wspomagać finansowo wszelkie formy 
organizacyjne w zakresie turystyki, sportu, harcerstwa itp., nie ingerując w 
stronę organizacyjną tych ruchów. Ważnym tematem było też pzyjęcie 
wypracowanej od dawna polityki miasta, którą opublikujemy w całości. 
Przyjęto także uchwały:

- nr 93/92 o postawieniu w stan likwidacji Zakładu Gospodarki 
Komunalnej, w związku ze zmianami organizacyjnymi

- nr 94/92 w sprawie zbycia nieruchomości gruntowych stanowiących 
wartość gminy. (Dotychczas czterech działek przy ulicy Dworcowej i 
Poniatowskiego, które mają być sprzedane na drodze przetargu 
nieograniczonego).

- nr 95/92 dotyczącą zmiany nazwy ulicy R.Pasikowskiego na I.J. 
Paderewskiego, na wniosek mieszkańców tejże ulicy.

Dokonano także wyboru protokolanta rady, którego kadencja, zgodnie z 
regulaminem wynosi jeden rok. Do lipca 1993r. protokolantem został pan 
Jerzy Olejnik. Szerokim punktem sesji było sprawozdanie zarządu miasta. 
Poinformowano o włamaniu do budynku Ochronki Miejskiej przy ulicy 
Źródlanej, o prowadzonych inwestycjach, w tym: o remontach budynków 
komunalnych, budowie wodociągów, chodników, asfaltowaniu ulic itd. 
Zarząd poinformował o trudnych rozmowach dotyczących porozumienia 
komunalnego w sprawie powołania wspólnego przedsiębiorstwa 
wodociągów i kanalizacji, o konflikcie mieszkańców z przedsiębiorstwem 
"Agro-Smak" i ustaleniach, których dokonano za pośrednictwem 
burmistrza. Przewodniczący komisji rady poinformował o działalności 
między sesjami. Na koniec tradycyjnie wysłuchano wolnych głosów i 
wniosków.

M IEJSK A  SŁUŻBA ZDRO W IA

Dnia 23.06.92r. odbyło się spotkanie Radnych - członków 
Komisji Sfery Społecznej oraz kierownika WOZiK UM w 
Luboniu z przedstawicielami miejskiej służby zdrowia, którą 
reprezentowali p.p. Sosnowska, Krzyżaniak, i Woźniak.

Lekarze przedstawili problemy organizacyjne, finansowe oraz 
biurokratyczne z którymi spotykają się podczas wypełniania 
codziennych obowiązków.

Spotkanie koncentrowało się jednak głównie na tematach 
związanych z oddaniem do użytku Przychodni Zdrowia na Rynku, 
na powiększeniu Przychodni przy WPPZ na ul.Armii Poznań o 
dalsze pomieszczenia oraz na limicie kilometrów dla karetki 
pogotowia będącej w dyspozycji lubońskiej służby zdrowia.

Nie zapadły jeszcze żadne końcowe ustalenia. Do problemu 
wrócimy niebawem.

Kier. Wydz. OZiK 
E. Szymańska

Pytania 
do ...

ju ż półmetek rządów nowych 
samorządów lokalnych. 
Proponujemy naszym
czytelnikom cykl spotkań z 
radnymi. Dla niektórych będzie 
to przypomnienie sylwetki, dla 
niektórych.... Czekamy na 
propozycje pytań, problemów na 
które chcielibyście państwo 
uzyskać odpowiedzi od gości 
tego cyklu.

Dzisiaj na lamach Wieści 
gościmy Tadeusza Waliczaką

„Wieści”: Jest Pan członkiem Stałej 
Komisji Organizacyjno-Prawnej, 
Komisji Rewizyjnej, Komisji 
Inwentaryzacyjnej oraz Komisji 
dokonującej rozdziału zezwoleń na 
ogrzewanie gazowe, jakie pan widzi 
trudności i osiągnięcia dla miasta.....

Tadeusz Waliczak: Działam w tych 
kilku komisjach dlatego, że 
chciałbym być pomocnym w 
rozwiązywaniu różnych spraw i 
problemów interesujących mnie i 
dotyczących Lubonia. We 
wszystkich sprawach w których biorę 
udział zwracam szczególna uwagę na 
praktyczne i życiowe rozwiązania i 
podejście do problemu. Dużą 
satysfakcję sprawia mi praca w 
Komisji Organizacyjno-Prawnej 
gdzie wspólnie tworzymy i 
opiniujemy tak zwane „prawo 
lokalne”. Pewien niedosyt mam' w 
działalności w komisji
przydzielającej zezwolenia na 
ogrzewania gazowe. Mimo rozdziału 
kilkudziesięciu zezwoleń kierując się 
kolejnością zgłoszeń i względami 
humanitarnymi nie byliśmy w stanie 
zadowolić nawet części
potrzebujących.

ciąg dalszy na stronie 5

ROZSTRZYGNIĘCIE KONKURSU

Ogłoszony przez Zarząd Miasta konkurs na 
stanowisko Kierownika koordynatora 
Lubońskiego Domu Kultury i Klubu Rolnika 
wygra! pan Tomasz Pawłowski który w/w 
stanowisko obejmuje z dniem 1.08.92r.

Pan Tomasz Pawłowski jest mieszkańcem 
Puszczykowa, ma 26 lat, z zawodu satyryk, aktor 
estradowy. Absolwent Państwowego Studium 
Oświaty i Kultury w Warszawie. Jednocześnie 
kontynuuje studia na UAM, Wydział Nauk 
Społecznych - kierunek Kulturoznawstwo.

Koncepcję pracy oraz działania placówek 
kulturalnych w mieście zaprezentujemy w 
momencie podjęcia pracy przez w/w.

Kierownik W.O.Z. i K 
mgr Ewa Szymańska

Tradycyjnie na początku października 
odbędą się imprezy z okazji Dni Lubonia. 
Wszyscy chętni do podjęcia współpracy 
proszeni są o kontakt w Urzędzie Miejskim w 
Luboniu w pok.018.
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O  B E Z P IE C Z E Ń ST W IE  N A  D R O G A C H

ctqg dalszy ze strony -/
Jeśli chodzi o trudności na jakie 
napotykam to niekiedy zbyt długa 
droga od uchwalenia do 
zrealizowania danego tematu, jestem 
rzemieślnikiem i lubię szybkie 
działania a opieszałość niektórych 
kolegów mnie drażni. Nie chciałbym 
być nieskromnym ale po dwu latach 
mej bytności w Radzie zanotowałem 
parę osiągnięć na rzecz 
mieszkańców Lubonia i moich 
wyborców. Jak wiemy szkoły 
podstawowe są całkowicie w gestii 
Kuratorium i na mój wniosek Rada 
przyznała 400 milionów na 
dokończenie budowy sali 
gimnastycznej w sp 3. Również na 
mój wniosek ulica Osiedlowa stała 
się jednokierunkową. Niestety stało 
się to tak późno a następnie tak 
niespodziewanie, że jako jeden z 
pierwszych zapłaciłem mandat. 
Chciałbym jeszcze wspomnieć o 
oświetlonych przystankach
autobusowych na początku ul. Armii 
Poznań.

„Wieści” : Jest pan radnym 12 
okręgu wyborczego (przypomnijmy 
ulice należące do tego okręgu 
(Chopina, Dożynkowa, Armii 
Poznań 1-37 i 2-56, Krótka, 
Lemańskiego, Słoneczna.) Jak Pan 
realizuje swój indywidualny 
program wyborczy ogłoszony 
łącznie z deklaracją programową 
Samorządowego komitetu
Obywatelskiego.

T.W.: Tu powtórzę moje hasło 
wyborcze .Jesteśmy pionierami 
rodzącej się demokracji i dlatego 
wspólnie musimy walczyć o lepsze 
jutro”. Liczyłem, że po wyborach 
mieszkańcy będą przychodzili do 
mnie i wspólnie będziemy myśleć i 
działać. Ale tak się nie dzieje 
widocznie wybierając mnie jako 
swego delegata zaufali mi 
całkowicie. Ja natomiast nie chcąc 
stracić ich zaufania działam jak 
najlepiej a chciałbym jeszcze lepiej.

Dziękujemy za rozmowę.

WIEŚCI LUBOŃSKIE 

DZIŚ OGŁOSZENIE 

- JUTRO EFEKT

Coraz ciaśniej na naszych ulicach. 
Zmiany gospodarcze, rozwój 
prywatyzacji dają się zaobserwować 
w naszym mieście. Powstają sklepy, 
sklepiki, tworzone są zakłady 
rzemieślnicze, rozwija się handel. 
Temu wszystkiemu towarzyszy 
wzmożony ruch samochodowy po 
stosunkowo wąskich i
nieprzygotowanych do takiego ruchu 
ulicach. W większości główne ulice 
są estetyczne a wyloty ulic 
podporządkowanych w miarę 
oznakowane. Nie oznacza to jednak 
by ulice Lubonia były w pełni 
bezpieczne. Na tym odcinku jest 
wiele do zrobienia. Odpowiednie 
służby miejskie winny na bieżąco 
sprawdzać i dokonywać zmian w 
oznakowaniach ulic (dotyczy 
znaków drogowych). Na niektórych 
ulicach podporządkowanych, na 
których jest słaba widoczność przy 
wylocie na ulicę z pierszeństwem 
przejazdu należałoby zmienić znaki 
drogowe na znak „stop”.

Inną dość uciążliwą sytuację 
stwarzają parkujące na ulicach 
samochody, szczególnie ciężarowe. 
Utrudniają one przejazd stosunkowo 
wąskimi ulicami, ograniczają

widoczność. Jest to problem, którym 
szczególnie winny zająć się władze 
miejskie. W niektórych przypadkach 
rozwiązaniem mogą być nowe 
parkingi. Na parkowanie 
samochodów, często tirów, zarówno 
obwożących jak i wywożących 
towary z firmy „HAKA” przy 
ul.Żabikowskiej powoduje
utrudnienia w ruchu drogowym na 
tym odcinku.

Gdyby tak udało się firmie 
„HAKA” zrealizować pomysł 
wykonania parkingu w miejscu gdzie 
składowana jest ziemia w byłym 
dole pocegielnianym przy 
ul.Żabikowskiej? Parkujące przed 
„Haką” samochody ograniczają ruch 
na tej ulicy a czasem nawet 
stwarzają pewne niebezpieczeństwo, 
szczególnie wtedy gdy stoją po 
dwóch stronach ulicy. Usytuowanie 
parkingu na uboczu dało by korzyści 
firmie, miastu i społeczeństwu, a 
kierowcom stworzyłoby bezpieczne 
warunki jazdy.

Do tych podobnych tematów 
będziemy jeszcze wracać na naszych 
łamach.

•  • •

W LUBONIU 
MNIEJ DZIUR

Ku zadowoleniu wielu 
kierowców, w ostatnich miesiącach 
oprócz łatania dziur w asfalcie 
położono na nowo kilka odcinków, 
na komunikacyjnie ważnych 
trasach. Zdecydowanie zmieniły 
jakość: odcinek ulicy Dworcowej, 
nieszczęsny przejazd kolejowy 
przez ulicę Armii Poznań, 
prowadzący do zakładów 
chemicznych, który był powodem 
wielu skarg, ulica Sobieskiego, 
odcinek ulicy Krętej, a także wylot 
z Lubonia przy ulicy Kościuszki. 
Kto tamtędy przejeżdżał z 
pewnością zauwżył, że na terenie 
Lubonia jest nowy asfalt i 
chodniki, natomiast od granicy, w 
Poznaniu, na ulicy Kotowo brak 
chodników i asfalt pozostawia 
wiele do życzenia. Należy 
domniemać, że powodem tych 
zmian na lepsze są zdecydowanie 
większe wpływy do kasy miasta z 
tytułu opłaty podatku drogowego, 
które tak bardzo wzrosły w tym 
roku.

S P Ó R  O  P E JZ A Ż  I B E Z P IE C Z E Ń S T W O

5 czerwca w stołówce zakładowej przy Zakładach 
Ziemniaczanych odbyło się zebranie zorganizowane przez 
zainteresowanych których przybyło ponad 80 a dotyczące 
likwidacji: garaży, szopek, ogródków i chlewików 
mieszczących się przy blokach zakładowych na ich 
terenie.
Przedstawione zostały dwie racje. Jedna mieszkańców, 
użytkowników, którzy we własnym zakresie pobudowali 
drobne budynki gospodarcze, co prawda bez wymaganych 
pozwoleń i uzgodnień. Twory te funkcjonowały często od 
kilkunastu lat i nikomu nie przeszkadzały. I druga racja, 
tym razem zakładu, tj. spółki i prezesa, który nie może

brać na siebie odpowiedzialności za ewentualny pożar. 
Powołana komisja mieszkaniowa dokonała 
inwentaryzacji. Prezes spółki zdecydował, że wszystkie 
"budowle" postawione bez pozwolenia, stwarzające 
zagrożenie pożarem muszą być rozebrane. Jednocześnie 
mieszkańcy budynków zakładowych mogą ubiegać się o 
lokalizację na nowy garaż lub szopkę. Opinie w tej 
sprawie są podzielone. Z jednej strony przepisy 
przeciwpożarowe i estetyka, a z drugiej interes 
poszczególnych mieszkańców. Liczymy, że problemy te 
uda się załatwić z korzyścią dla obu stron.

A oto niektóre przedmioty sporu, na zapleczu budynków zakładowych przy ul. Armii Poznań.
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Pomysł herbu dla Lubonia zrodził su; w roku iy 75 na jedli) ni ze spotkań 
młodzieżowego Klubu Krajoznawczego HEP "Żabikowo'' i zaakceptowany 
został przez ówczesnego zastępcę Naczelnika Lubonia Włodzimierza 
Janickiego. Jakiś czas zastanawiano się nad koncepcją herbu, jego symboliką, 
trudną do ustalenia choćby dlatego, że miasto powstało z trzech gromad 
zróżnicowanych całkowicie lak pod względem gospodarczym jak i socjalnym. 
Opracowania symboliki i jej uzasadnienia podjął się Eugeniusz Kowalski, jej 

] , graficzne przedstawienie proponując niektórym członkom Klubu 
Krajoznawczego HEP. Analiza zarówno historii jak i współczesności każdej z 
trzech złączonych w całość miejscowości zakończona opracowaniem symboli 
- zajęła autorowi wiele czsu. Trudno było znaleźć symbol o wspólnych 
cechach dla Lasku, Lubonia i Żabikowa.

Wszystko musiało być zgodne z zasadami heraldyki a równocześnie być 
zawsze aktualne t.zn. i historycznie, i współcześnie i w przyszłości.

Aczkolwiek symbolika i opis symboliki herbu ustalone przez autora 
opracowane w trakcie przygotowania herbu zostały nie zmienione, to część 
graficzna była zmieniona. Niezmieniona została tylko grafika symbolizująca 
"pamięć narodową". Pierwotnie przemysł był przedstawiony graficznie w 
formie tzw. retorty - zmieniono go na symboliczne przedstawienie hal 
fabrycznych w przekroju. Rolnictwo zaś w pierwotnym projekcie 
przedstawione było nie przez ciągnik a przez pług lub radło. Miało to 
oznaczać, że ekspansja miasta wywiera wpływ na rolnictwo tak, że ono raczej 
zanika i być może zaniknie w przyszłości choć stosuje obecnie współczesne i 
nowoczesne środki produkcji. Te zmiany prawdopodobnie dokonane były 
przez ówczesnych radnych miasta (jak informowano autora). Projektodawca i 
autor herbu nie brat udziału w konsultacjach choćby po to by uzasadnić 
symbolikę lub dyskutować o celowości zmian graficznych dokonanych przed 
zatwierdzeniem herbu. Ostateczny kształt graficzny herbu wykonany był przez 
grafika.

Miejska Rada Narodowa uchwaliła jednomyślnie przyjęcie projektu herbu 
j | na sesji w dniu 19 stycznia 1977 r. a jego projektodawca i autor otrzymał w 

podzięce - plakietkę gipsową. Herb został opracowany społecznie.

J.J.

Herb Lubonia
Od 7 października 1954 r. Luboń 

jest miastem, a od 19 stycznia 
1977r. Luboń ma swój herb.

Miasto powstało z połączenia 
trzech gromad: Lubonia, Lasku i 
Żabikowa - wchodzących uprzednio 
w skład gminy Żabikowo. Każda z 
tych gromad miała odrębny 
charakter:

Luboń - z przemysłem związany 
jest od ponad 80 lat. Na terenie 
miasta istnieją dwa poważne 
zakłady przemysłowe, które dają 
krajowi dużą produkcję ważnych 
produktów chemicznych i 
spożywczych. Wybudowana w roku 
1904 niewielka przetwórnia dała 
początek dużym zakładom 
ziemniaczanym. W r. 1929 zakłady 
zostały połączone z zakładami we 
Wronkach, tworząc koncern 
ziemniaczany „Luboń-Wronki”. 
Później zakłady wchodzą w skład 
Wielkopolskiego Przedsiębiorstwa 
Przemysłu Ziemniaczanego,
których siedzibą został Luboń.

Przemysł chemiczny datuje się 
od lat 1909-1914, kiedy to 
fabrykant Moritz-Milch powiększył 
swe posiadłości przez wybudowanie 
fabryki superfosfatu i kwasu 
siarkowego. Była to jedna z 
najnowocześniejszych fabryk na 
owe czasy w Europie. Fabryka już 
wówczas posiadała własną bocznicę 
kolejową i przystań na Warcie. W r. 
1920 polscy przemysłowcy 
wykupili fabrykę tworząc koncern 
„Chemiczna fabryka Dr R.May; 
Towarzystwo Akcyjne”. W latach 
powojennych fabryka zmieniła 
nazwę na Poznańskie Zakłady 
Nawozów Ziemniaczanych,
produkując różne wyroby 
chemiczne - szczególnie dla 
rolnictwa. Obecnie zakłady noszą 
nazwę Poznańskie Zakłady 
Chemiczne - im.Dr R. Maya i 
zmieniły całkowicie profil 
produkcyjny głównie ze względu na

1/77771

Tradycyjnie już w 
Zielone Świątki Zarząd 
Okręgu Wielkopolska i 
Środowisko „Pałac”
Światowego Związku
Żołnierzy AK,
zorganizował na terenie 
Obozu Karno-Śledczego w 
Zabikowie mszę połową, w 
48 rocznicę zamordowania 
komendanta okręgu
poznańskiego AK,
pułkownika Henryka
Kowalówki, pseudonim 
„Zręb”, oficerów jego 
sztabu i setek żołnierzy AK. 
zgładzonych przez gestapo 
w żabikowskim obozie.
Mszę świętą celebrował i 
okolicznościowe kazanie
wygłosił kapelan AK, ksiądz 
Leonard Poloh. Ważną myślą 
kazania były słowa: „Prawda 
wcześniej czy później zwycięża”. 

W uroczystościach wzięła

udziat córka pułkownika 
Kowalówki. Towarzyszyło też 
wiele pocztów sztandarowych. 
Po mszy świętej odbył się apel 
poległych żołnierzy AK z obozu 
żabikowskiego oraz złożono 
wiązanki kwiatów przed

pomnikiem „Nigdy wojny' . przy 
którym honorową wartę
zaciągnęli żołnierze Wojska
Polskiego. •

ochronę środowiska.
0  innym profilu produkcyjnym to
Oddział Zakładów Rowerowych
„Romet” oraz inne mniejsze 
zakłady rzemieślnicze różnych
branż, powstałe w latach
osiemdziesiątych a szczególnie na 
przestrzeni ostatnich lat w dobie 
tzw. prywatyzacji.

Symbolem przemysłu w herbie - 
to kontury budynków fabrycznych 
na tle złotego koloru.

Z rolnictwem Luboń związany 
jest od dawna. Gospodarowali tutaj 
na roli Polacy, jak i osadnicy 
bantberscy. ważnym wydarzeniem 
było uruchomienie w r 1870 
Wyższej Szkoły Rolniczej im. 
Haliny w Zabikowie (działała do 
1875 r.), która szkoliła uczniów 
teoretycznie i praktycznie. 
Kładziono tu duży nacisk na 
ekonomię rolniczą. Szkoła skupiała 
uczniów ze wszystkich zaborów. W 
latach po II wojnie światowej 
bardzo prężnie rozwinęło się 
ogrodnictwo zaspakajające potrzeby 
Lubonia i Poznania.

Symbolem rolnictwa w herbie to 
ciągnik na tle wschodzącego słońca
1 szaro-brunatna ziemia. 
Wschodzące słońce zaś przedstawia 
upragnioną wolność i poprawę 
warunków ludności.

Nie brak w Polsce miejscowości, 
która by nie została dotknięta w 
czasie swej historii przykrościami. 
Luboń szczególnie został okryty 
ciemną kartą historii przez 
istniejący w latach okupacji obóz 
karno-śledczy. Prześladowanie 
Polaków i nie tylko - wywarły 
piętno w pamięci mieszkańców 
Lubonia. Pozostała pamięć, która 
przejawia się głównie w opiece nad 
terenem b.obozu - porządkowanie, 
składanie kwiatów. Od lat czyni to 
młodzież i harcerze pod opieką 
nauczycieli i instruktorów.

Symbolem pamięci w herbie jest 
- czerwony goździk, - pamięć o 
ludziach, którzy swą walką pisali 
krwawą historię narodu polskiego, - 
pasiak symbol prześladowań 
społeczności lubońskiej zwłaszcza 
w czasie okupacji hitlerowskiej (i 
nie tylko), drut kolczasty - łącznie z 
pasiakiem - to symbol miejsc 
pamięci na terenie Lubonia.

21 lipca'1978 r. Rada Państwa 
nadała Miastu Luboń - Krzyż 
Komandorski Orderu Odrodzenia 
Polski. Miasto Luboń posiada 
również swój sztandar.

E.K.
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R O Z K Ł A D  JA ZD Y  P O C IĄ G Ó W  
ZE S T A C JI LU B O Ń

ODJAZDY

Leszno 046i a 5 16ó26826 1000 
1221 1436 15366 1606 1 756 
1835cd i 2021 2111 2306

Wrocław 046l 5 16 826 1()00 1 221 
1436 1606 1 756 1835CD1 
2021

Osowa Góra 027 257d 6 12 8 12 1457 
' 1557 1927 20522 2243

Wolsztyn r l2 1C57 on526 15 20 2

Poznań 459509559609d 6 19d 659 
709 7297 839 849 10°9 
1029 H  253 1309 1 3 19 1 529 
1539 1 549 1 709 1 809 1 829 
19°92o25 2 i39 2330 2340

PRZYJAZDY
Leszno 459 558 658 7287g48 1008

l l 24 1 3 18 1 538 1 708 1808 
1908 2024 2339

Wrocław 659a 848 1124 1318 1538 
1?()8 1908 2o24a  2339i

Osowa Góra 6 18D 83S 1528

Grodzisk

Wolsztyn

508 Ó^D 7as 1029- 1308 
548 1 828 2138 2329 
708 1 0292 1308 2 138

Poznań 02V 6A 256 5 166 n 626 
7268 ll 826 95ł 1220 
1436 1445 1456 1536 1556 
1606 17553A 1835 1926 
2021 2051 2111 2242 2306

Legenda

1 - do Jeleniej Góry
2 - do Zagania
3 - do Olsztyna
6 - nie kursuje 18.06 16.08 11.11 25,27.12 1992

1.3.01 11.04 3,2.05 1993
7 - nie kursuje 18.06 15.08 11.11 25,26.12 1992

1.2.01 12.04 1,3.05 1993 
D - kursuje w dni robocze oprócz sobót 
( - kursuje w soboty, niedziele, święta 
A - przyspieszony

ROZKŁAD JAZDY AUTOBUSÓW
TRANSLUB MPK 
ZBYSZKO EKO-RONDO 
STELBUS
Dopuszczalne odchylenia od rozkładu: 
przyspieszenie do 3 minut, opóźnienie do 5 minut.

I l i Poniatowskiego(pętla) - Kościuszki - Żabikowska - Dębiec

♦

4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14 15 16 17 18 19 20 21 22 23
40 00 10 30 40 10 00 40 10 30 20 05 10 15 10 20 15 10 10

20 30 55 30 40 55 25 30 40 30 45 40
40 50 55

❖
00 20 10 50 50 50 50 50 50 50 50 40 20 20 00 00 40 20
40 50 40

U D ębiet - Ż ćłbikc wsk a -K ościijszki - Poniatowskiego (pętla)

♦
4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14 15 16 17 18 19 20 21 22 23

00 00 35 00 10 35 10 20 15 00 25 35 00 10 00 20 40 10
20 30 25 40 35 50 20 45 45 30 50 50 40
40 50 45
20 00 30 30 10 10 10 10 10 10 10 10 00 40 20 20 00 00

40 40 40
LA

♦

4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14 15 16 17 18 19 20 21 22 23
50

a
20 30 40 10 50 40 10 20 20 30 00 15

❖
00

a
15 50 50 50 50 50 50 50 50 40 20 00 40 15

LB

I ♦
4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14 15 16 17 18 19 20 21 22 23
40

a
00 05 10 40 00 50 10

a
55 00

b
20 15 10 00

b

40

❖
-

30 00 10
a

30 30 30 30 30 30 30
b

30 10 50 30 00
b

30 40

Średni czas przejazdu z Górcz^/na w minutach
LA LB

TRASA A ❖ • * ❖ *
Górczyn i 0 0 0 • 57 45 50
Dębiec ; 8 7 7 t 49 38 44
Powst. Wlkp i 18 13 15 t 42 32 37
Dworzec PKP i 22 17 19 r 38 28 33
Żabikowo i 34 27 30 t 25 18 22
os Lubonianka i 42 32 37 t 18 13 16
Dębiec i 50 38 44 t 8 7 7
Górczyn • 57 45 50 i 0 0 0

Legenda

A - Mosina - Dębiec - Mosina 
13 - Mosina - Stęszew - Mosina 
C - Dębiec - Stęszew - Dębiec (przez Mosinę, 

Dymaczcwo, Łódź)
a - godzina odjazdu z dworca PKP w Luboniu 
b - dojeżdża do ul. S Ucicha i zjazd do bazy 
s - dodatkowe kursy w wolne soboty
♦  - dni robocze
■Ó- - dni świąteczne i wolne soboty 
'{ - w godzinach szczytu
#  - poza szczytem

TWOIM PISMEM



L 3 :  P ark  S łow ack ieg o  - K ró low e j Jad w ig i - D roga D ęb ińska  - C zechos łow acka  - D ębiec - Pętla- Luboń
- Lasek

G O D Z IN Y  O D JA ZD U  Z  LASKU

♦
Ą fi fi 7 fi 2 15 11 12 12 14 1 fi 1 fi 17 1 ft 1 fi 59 51 55 5 fi
50 20 20 20 20 20 05 30 10 10 10 00 0 0 0 0 30 10 30 10 10

51? 51? 55 15 55 15 3 9 9fi 99 3 9 4 5 59 99

❖

30
s

20 30 05 30 00 20 35 10 30 05 25 45 2 0 0 0 2 0 3 5 10

50 45 45 fifi
G O D Z IN Y  O D JA i?DU Z  PO ZN A NIA

♦
4 5 fi 7 fi fi 15 11 12 1? 11 15 15 17 h ę 15? 29 51 55 23

15 10 10 05 00 10 30 10 30 2 0 15 15 10 30 10 30 2 0 0 0 05
11? 1 ff 15 15 £5 55 55 fif j 19 19 5 9 5 9 39

15 30 05 25 10 20 00 10 30 05 2 0 10 2 0 0 0 15 0 0 10
55 40 35 55 4-5 45 40 3 9 49

L 4 K re ta  - S ob iesk ie qo  - Ż a b ikow ska  - O po lska  - D ebiec - C zechos łow acka  - 3órc;!Vn

♦
Ą fi fi 7 ft 15 15 13 11 15 1fi 17 1 fi 51 55 23

1?1? 1?5 PI? 15 55 55 55 99 19 15 29 59 99 99 19
15 05 20 30 30 30 30 30 30 30 3 5 25 25 0 0 0 0 2 0

L A G órczyn  - C zecho s łow acka  - D ebiec - O po lska  - Żab ikow ska - Sc bies <ieqo - Kr eta

♦
6 7 |8 ? 15 11 15 13 11 15 15 17 i 18 19 l20 21 l22 53

3 3 50  05 25 15 55 55 59 4 5 15 59 00 30 45 45
40 45 05 05 05 05 05 05 05 10 0 0 0 0 25 25 25 45 40

P rzeds ięb io rs tw o  kom un ikacy jne  „Z t>ysz <o”
Z  M osiny 7ubA 13 uua 1440a 1 6 15r 1945b 2 0 45a średni czas prze iazdu 55 m inu t
Ze S tęszew a 9 1bn 1645r 2 0 zon średn i czas prze jazdu 60 m inu t
Z  Debca q00 a o45 -t j-30 30.o C ł o  AJ __C 21 A

L i  m a  ł i  7  S T E L B D  S
K om orn ik i - W iry  - K re ta  - S ob iesk ie ao  - Ż a b ikow ska  - O po lska  - C zechos łow acka  - G órczyn

Z  K om orn ik

♦

Ą fi 7 fi fi 15 11 12 1? 11 15 15 17 15 19 29 21 2 2 5?
35 0 0 40 35 2 0 05 45 35 25 15 05 0 0 30 15 10

55 55

1 <*>
0 0 40 2 0 05 45 25 05 0 0 30 15 10

Z P oznania

♦

Ą fi 7 fi fi 15 11 15 13 14 15 13 17 1fi 1fi 59 51 55 5 fi
15 50 35 20 20 00 40 30 2 0 10 0 0 45 25 10 50
55 59
55 35 20 00 40 2 0 0 0 45 25 10 50

E K O  -  R O N D O  101
N iw ka  - P uszczykow o - A rm ii P oznań - D ebiec

Z  N iw ki 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14 15 16 17 18 19 20 21 2? 23
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t
50

-A
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♦

4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14 15 16 17 18 19 20 21 22 23
45 12 05 12 05 16 16 16 01 01 06 02 12 08 09 09 09 09 09 09
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45 03
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Z G órczyna

♦

ą fi g 7 fi fi 15 i  ] 15 13 14 17 13 1fi 59 51 55 5 3
30 10 03 10 07 00 00 00 05 05 02 12 08 04 14 14 14 14 14 01
43 23 17 23 25 20 20 25 25 20 16 26 22 23 34 34 3 4 34 34 21
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30 06 00
s
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s
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s
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42 36
s
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ZM IANY W  
F U N K C JO N O W A N IU  

K O M U N IK A C JI  
M IE J S K IE J

W porozumieniu z Zarządem 
Miasta PT "TRANSLUB" 
wprowadził z dniem 1.07.1992 
r. zmiany w kursowaniu 
autobusów komunikacji
miejskiej Lubonia.

Z powodu okresu wakacyjnego 
charakteryzującego się
mniejszą ilością przewożonych 
pasażerów, wycofana zostaje 
linia: Lbis. Ulegnie również 
likwidacji linia L2 w swoim 
dotychczasowym kształcie.

W zamian , stanie natomiast 
uruchomiona okólna linia LA, 
która przebiegać będzie 
następującą trasą: Górczyn,
Dębiec, Opolska, Żabikowska, 
Powstańców Wlkp.
Ks.Streicha, Dworcowa,
Fabryczna, Sobieskiego,
Wojska Polskiego, Traugutta, 
11 Listopada, Poniatowskiego,- 
Kościuszki, Żabikowska i dalej 
do Dębca i Górczyna oraz LB 
w kierunku przeciwnym. W 
godzinach szczytowych
częstotliwość kursów na każdej 
linii wyniesie ok .l godziny, 
natomiast poza szczytem 
komunikacyjnym ok. 1.40 min 
w każdą ze stron.

W ten sposób „TRANSLUB” 
wychodzi naprzeciw
postulatom utworzenia tzw. 
komunikacji wewnętrznej 
łączącej ze sobą możliwie 
wiele punktów miasta, a 
zwłaszcza górne i dolne rejony 
Lubonia, ułatwiając również 
dojazd do cmentarza. Jak 
widać obsługą komunikacyjną 
zostaną też objęte nowe rejony 
Lubonia a mianowicie okolice 
ulic: Powstańców Wlkp,
Ks.Streicha i Wojska 
Polskiego. Dodać należy, że 
linie LA i LB wprowadzone 
zostaną na okres 2 miesięcy 
tytułem próby i zostaną 
utrzymane, jeżeli zdobędą 
uznanie i popularność wśród 
mieszkańców Lubonia.



Kolejny czas mija
Miałem nadzieję, że informacja 

którą podałem do „Krótko” w  
poprzednim mumerze będzie 
ostatnią na temat nieszczęsnych 
telefonów. W dniu, gdy oddaję tekst 
do redakcji koncentrator, wokół 
którego było tyle szumu, gotowy 
jest do podłączeń i podłączone są 
numery ulegające zmianie. A co 
blokuje podłączenie nowych 
abonentów z komitetu? Okazuje się, 
że są sprawy nie dokończone. 
Telekomunikacja dokona nowych 
podłączeń z komitetu
telcfonizacyjnego Luboń-Lasek po 
spełnieniu przez ów komitet 
wymaganych warunków.
1. Cały tj. 200 członków liczący 
komitet musi być rozliczony, czyli 
musi być wpłacona pełna suma i 
każdy powinien posiadać 
zainstalowane gniazdo telefoniczne.
2. Dokonać należy odbioru 
technicznego okablowania całego 
komitetu. Na dziś, 26 czerwca 
jedynie sprawny technicznie i 
odebrany jest rejon „za siewcą”, 
pozostała część wykazuje usterki, 
które w tych dniach są usuwane. 
Istnieje też obawa czy wszystkie 
200 osób posiada instalacje już w 
domu.
3. Całą sprawną instalację, wraz z
rozliczeniem oraz zgodnością 
wykonanej linii z kosztorysem 
należy przekazać protokolarnie 
telekomunikacji. Dopiero wtedy 
całość stanic się własnością 
telekomunikacji i możliwe będą 
systematyczne podłączenia
abonentów komitetowych.
Możliwe, że w dniu ukazania się 
„WL” informacje te będą mało 
interesujące, choć sądzę, iż bliższe 
są moje obawy, o których pisałem 
w styczniu przepowiadając termin 
lipiec-sierpień. Teraz powiem oby 
tylko.

PPR

*

Pośrednictwo \ 
pracy.

Zgłoś swoją \ 
ofertę \ 

w redakcji. \

N a pam iątkę

Publikujemy zdjęcie
zdewastowanych znaków
drogowych, które stoją - nadal przy 
ul.Zabikowskicj w miejscu 
skrzyżowania iej ulicy z 
ul.Sobiesktego.

Na łamach Wieści zamieściliśmy 
zdjęcie tych znaków w styczniu 
1991 r. i do tej pory nikt nie 
wykazał mmi zainteresowania. 
Czyżby pozostawiono j c na 
pamiątkę chuligańskich wyczynów
minionych miesięcy.

cka

Su ch ą nogą
W jednym z numerów „Wieści” mieszkańcy pisali o 

kłopotach jakie mają w okresach roztopów i deszczy by 2 
przejść niektórymi ulicami Lubonia. Szczególnie */ 
cierpiały na te dolegliwości dzieci chodzące do szkoły.
Ku zadowoleniu mieszkańców „coś ruszyło się na 
dobre” na ulicy Poprzecznej. Była to jedna z w  
najgorszych ulic w Luboniu. Widać, że gospodarze w 1 
miasta ze zrozumieniem przyjęli postulaty i wnioski 0,k; 
mieszkańców. Chodnik wykonywany aktualnie na 't*0" 
ul.Poprzecznej poprawi znacznie warunki na tym Sp 
starym osiedlu. Dobrze by było gdyby rozpoczęte prace 1. b 
były kontynuowane i na sąsiednich ulicach. osta
A może tak „ojcowie miasta” - rozważą problem n;j 
kompleksowego doprowadzenia ulic do normalnych 
warunków. W tym rejonie istnieje już czynna sieć nas 
wodociągowa i gazowa a więc pozostaje problem 1 ak< 
kanalizacji i nawierzchni. Gdyby tak i to udało się 0 U( 
zrealizować to problem ulic na tym kilkadziesiąt lat 0! V 
liczącym osiedlu byłby „wspaniale” rozwiązany, w s 
Zrozumiałą rzeczą jest fakt, że na wszystko brakuje Dlim 
pieniędzy - jest to fakt oczywisty, a może przy 63/6 
odpowiednim wyprofilowaniu jezdni (nawierzchni) c.]|ęa 
udałoby się choć częściowo wykorzystać naturalne „ 
spadki terenu i zastosować takie metody by pieniędzy  ̂
wydać na ten cel mniej.
Mieszkańcy tzw. „Osiedla Anioły” - w dalszym ciągu 
liczą na to, że władze miasta ze zrozumieniem rozważą dnik 
ten problem, który po zrealizowaniu dałby ym 
mieszkańcom zadowolenie a miastu przysporzył ł za i 
estetyki. Za\

li cz 
E--K* anus

_________________________________________________________,{ od

KOCHAJMY ZWIERZĘTA
Jest lato rozpoczęły się wakacje i zapominajmy jednak o pewnych

urlopy. Organizując sobie wyjazd nie obowiązkach, a do takich należy
zapewnienie właściwej opieki naszym rawo 
czworonożnym przyjaciołom. Nie viak. 
wyrzucajmy na ulicę zwierząt tylko s m( 
dlatego, że nie mamy co z nimi zrobić sn 
przez dwa lub trzy tygodnie. Nie " 
czyńmi przykrości naszym dzieciom, v 
które kochają swoje pieski i kotki. e*1 
Nie uczmy dzieci brutalności i braku • "j 
poczucia humanitarnych zasad «zej’ 
zachowania. Czynimy takim tt i 
postępowaniem wiele zła, y se 
powiększamy i tak już duże watahy m c 
wałęsających się po mieście zwierząt. czne 
Jest to poważny problem związany z 
bezpieczeństwem. ' *

W m-cu czerwcu mieliśmy 
przypadki, że takie bezpańskie 
zwierzęta atakowały ludzi, kilkoro 
dzieci zostało pogryzionych. W takim 
przypadku osobie pogryzionej grozi 
seria bolesnych zastrzyków bowiem 
nie można ustalić ani właściciela psa 
ani czy był szczepiony przeciwko 
wściekliźnie.

Dlatego Straż Miejska będzie 
kontrolować czy właściciele psów 
dopełnili obowiązku szczepień i czy 
opłacili za swoje zwierzęta 
obowiązujący podatek. Pamiętajmy, 
że opiekować się tymi zwierzętami 
musimy przez cały czas, a nie 
wyrzucamy je jak zużyty przedmiot 
wtedy gdy nam przeszkadzają w 
wyjeździe lub wypoczynku. Nie 
bądźmy bez serca, nie czyńmy 
naszym zwierzętom zła. Niech słowa, 
że pies twoim przyjacielem nie będą 
zwykłym sloganem. Postępujmy ze 
zwierzętami jak z przyjaciółmi - 
kochajmy swoich przyjaciół.

Okazujmy więcej serca i miłości 
naszym czworonogom.
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Urlop z dziećmi TV „ES” odbierana w  Luboniu

Kiedy cofamy się z myślami w 
przeszłość i przenosimy się w świat 
dzieciństwa jakże często powracają 
wspomnienia z wakacji. Bo czyż nie 
są to najpiękniejsze chwile w naszym 
życiu. 1 o tym, że wakacje są dla 
dzieci czymś niezmiernie ważnym i 
wyjątkowym powinniśmy pamiętać 
przy planowaniu wypoczynku. Nie 
zapominajmy, że nasze dzieci żyją w 
warunkach innych niż te w których 
wyrastaliśmy my. Inne są też ich 
oczekiwania. Kiedyś o wakacjach 
decydowali sami rodzice: pojedziesz 
do babci, cioci, na kolonie, na obóz 
lub z nami na wczasy rodzinne. Dziś 
pozwólmy naszym dzieciom wspólnie 
z nami ustalać plany wyjazdowe. 
Niech dopiero po "rodzinnej 
naradzie" i dyskusji na temat 
wszystkich za i przeciw zapadnie 
decyzja o sposobie tegorocznego 
wypoczynku. Góry morze czy jeziora, 
cała rodzina, czy osobno mama z 
dziećmi, rodzice sami - tu powinien 
liczyć się głos każdego członka 
rodziny. Bo przecież urlop ma spełnić 
podstawowy warunek, ma być dla nas 
radością a nie utrapieniem. Rodzinny 
urlop to piękny okres ale niestety 
często ... Podczas wakacji jesteśmy 
wszyscy razem od rana do zmroku. 
To wielka szansa dla nas i dla 
naszych dzieci. Bo czy w zwykły 
dzień możemy przeznaczyć tak wiele 
czasu na wspólne rozmowy, zabawy i 
spacery? A przecież właśnie tylko w 
ten sposób można się lepiej poznać i 
zbliżyć do siebie. Czas spędzony 
razem znaczy dla naszych dzieci dużo 
więcej niż prezenty i smakołyki,

którymi zwykliśmy je obsypywać 
podczas wspólnych wakacji, często 
po to, by nie zanudziły nas ciągłą 
obecnością. Zdaża się często że dzieci 
na tym wspólnym urlopie 
pozostawiamy same sobie bo my 
poznaliśmy interesujące grono osób 
do brydża, do wspólnej kawy czy 
nocnych wypadów. Czy wówczas nie 
lepiej zrezygnować z takiego 
wypoczynku. Od kilku lat spędzam 
oprócz wspólnych wakacji, tydzień, 
czy dwa sama z dziećmi. Miejsce jest 
tu też istotne. Gdy dzieci były małe 
było to morze, teraz góry. Tęsknimy 
za tatą, ale ileż czasu mamy tylko dla 
siebie. Jestem z nimi i tylko z nimi. 
Nasze rozmowy to rozmowy 
proponowane przez nich. To 
rozmowy ich językiem, ich tokiem 
myślenia. Jestem tylko dla nich (nie 
zawsze mam na to czas i siły w ciągu 
roku, a właściwie rzadko). Dzieci 
wiedzą, że Mama jest w tym czasie 
tylko dla nich. Jakże miłe są dni po 
powrocie. Ile wrażeń trzeba 
przekazać tacie ile sekretów zostanie. 
Bo przecież to matka wprowadza ten 
urok ciepła rodzinnego. Wiem że to 
nie jest recepta na spędzenie urlopu, 
dla wszystkich ale tym sposobem 
chciałabym Państwa zachęcić do 
podzielenia się waszymi j
spostrzeżeniami i radami na 
spędzenie urlopu. Bo przecież dobrze j 
zaplanowany i spędzony czas może I 
być źródłem pięknych wspomnień ale 
co najważniejsze większej naszej | 
więzi z dziećmi.

Matka

Od pewnego czasu w Poznaniu i okolicach można odbierać trzeci program 
telewizji-tv „ES”. Niektóre programy tłumaczone są na język polski. Poza tym 
znajdują się tam wiadomości i autorskie programy tv „ES”.

Program ten odbierać można na kanale (52). Niestety nie w każdym miejscu 
Lubonia uzyskiwana jest dobra jakość odbioru, ze względu na słaby sygnał 
emitowany z Poznania. Jakość obrazu można poprawić ustawiając antenę na 
Poznań-Piekary. W niektórych przypadkach rozwiązaniem może być 
zamontowanie wzmacniacza antenowego (dostępny na rynku). To jednak nie 
zawsze daje pożądane efekty

W przeddzień Dnia Dziecka nad kubańskim niebem pojawiły się piękne 
kolorowe balony, które przelatując nisko wyzwalały wśród dzieci marzenia jak z 
powieści Juliusza Verne.

Zlot turystów  
w G ajów ce  

N arom ow ice
14 czerwca 1992 r. na mecie 

Zlotu w Gajówce Naramowickiej 
spotkali się turyści, którzy dotarli 
tam wyznaczonymi przez 
organizatorów trasami zwiedzając 
po drodze zanikający Rezerwat 
Przyrody Żurawiniec z ciekawymi 
okazami przyrodniczymi oraz 
zbiory geologiczne Instytutu 
Geologii UAM w miasteczku 
akademickim „Morasko”. Zlot 
organizowany był oprzez Oddział 
PTTK w Luboniu - Koło Nr 3 
„Naramowice”. Na łonie natury w 
lesie Naramowickim organizatorzy 
pod kierunkiem prezesa Koła Kol. 
Romana Garczyka przygotowali 
wiele atrakcji i rozrywek 
szczególnie dla młodzieży. 
Wszystkie konkursy były 
nagradzane. Pobyt na ,.świeżym 
powietrzu wśród lasu” wzmógł 
apetyt to też specjalnie 
przygotowana na Zlot grochówka 
napełniła wygłodniałe żołądki.

ŻYCIE LIMBY

Działając przy Oddziale PTTK w Luboniu Klub Górski „Limba” - skupia 
członków pasjonujących się turystyką górską. Są to doświadczeni działacze i 
wędrowcy górscy, którzy co roku z plecakiem na ramionach przemierzają 
szlaki podniebnych szczytów. Wędrują po Tatrach, Beskidach i Sudetach ale 
nie tylko. Do coraz częstszych należą wyprawy w Alpy czy w góry 
Skandynawii. Była też Grecja i Turcja. Podczas jednej z wypraw dotarli do 
Narwiku odwiedzając Polski Cmentarz Wojenny. Atrakcją wyprawy 
skandynawskiej była „noc polarna”, podczas której zacierała się różnica 
między dniem a nocą. Słońce zanikało tylko na kilka godzin.

Życie klubu to nie tylko wędrowanie po górach ale również bardzo ciekawe 
spotkania w atrakcyjnym pomieszczeniu klubowym, podczas których 
uczestnicy dzielą się wrażeniami z odbytych wycieczek i wypraw. Spotkania te 
uatrakcyjniają wyświetlania przeźroczy.

Do innych atrakcji życia klubowego należało w tym roku „pieczenie barana” 
w Dzierzążnie Wielkim, w malowniczym terenie nad jeziorem. Na miejsce 
imprezy zjechali członkowie klubu i sympatycy by przyjemnie spędzić ostatki 
karnawału. Przy ognisku zgromadzeni wokół piekącego się „barana” bractwo 
śpiewało do późnych godzin. Był też „gazda” - tyle tylko, że to jeden z 
kolegów ubrany w strój góralski. Kiedy to chłód ciągnący od strony jeziora 
zaczął nieco być dokuczliwy i kiedy już wszyscy nasycili się pieczenią baranią 
- przeniesiono się do świetlicy by przy wesołych melodiach płynących z 
głośników bawić się dalej. Atmosfera wieczoru była wspaniała toteż po ustaniu 
muzyki toczyły się „nocne rozmowy”.
Takie spotkania jednoczą działaczy. Imprezę tą należy zaliczyć do bardzo 
udanych.

Harcownik 
Lub o ński

•  24.06. uroczystą zbiórką zuchów i 
harcerzy przy Szk.Podst.nr 1 
zakończono rok szkolny, życząc 
wszystkim słońca i udanych wakacji, 
zapraszając wszystkich uczestników 
obozu harcerskiego i kolonii 
zuchowej na godz. 900 dnia 
01 sierpnia.

•  W dniach 20. do 23 sierpnia 1992 
r.na Malcie odbędzie się Zlot 
Hufców z Poznania, w którym 
weźmie udział reprezentacja Hufca 
ZHP Luboń.

Czuwaj

Rodzice, dzieci i personel z 
Przedszkola nr 1 składają serdeczne 
podziękowanie pani dyrektor 
Danucie Kubiak za długoletnią 
pracę w przedszkolu. Życzymy dużo 
zdrowia i sukcesów w dalszej pracy.
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I MY POMAGAMY INNYM
5 czerwca odbyło się zebranie 

sprawozdawczo-wyborcze Miejskiego Komitetu 
Pnmni-u Ęnni0,v,nn; ‘"'""'arzyszema wyżs"1’ 

obejmujące okres
Pomocy Społecznej-stowarzyszenia wyższej 

lości w Luboniu, obejmujące okres od 
1987 do 1992 roku. Na spotkanie

zaproszono sponsorów którzy wspomagają 
działalność finansową bądź dostarczają roZne 
produkty. Żałujemy jedynie, że ich frekwencja była 
niewielka. Zebranie prowadził długoletni działacz 
opieki społecznej Bronisław Krauze. Władze 
miasta reprezentowali: Marian Szymański członek 
zarządu Miasta i Włodzimierz Smogur 
przedstawiciel komisji sfery Społecznej Rady 
Miasta. Ponadto obecni byli: Jolanta Pieprzy oka 
Kierownik Miejskiego Ośrodka Pomocy 
Społecznej, oraz Gut kierownik biura 
wojewódzkiego Zarządu Polskiego Komitetu 
Pomocy Społecznej. W zebraniu wzięli udział 
pedagodzy poszczególnych szkół z którymi 
utrzymujemy Żywy kontakt, jak i członkowie grup 
harytatywnych przy parafiach rzym-kat. miasta 
Lubonia. Sprawozdanie z działalności Zarządu za 
miniony okres zdał dotychczasowy Prezes 
Sylwester Ryszewski. Po krótkiej dyskusji 
ustępującemu Zarządowi udzielono absolutorium. 
Na lata 1992-1995 wybrano Zarząd w 
następującym składzie Sylwester Ryszewski - 
prezes, członkowie: Teresa Matuszewska, Zofia 
Skrok-Łukomska, Longina Krawczyk, Elżbieta 
Miałkas, Barbara Melinger, Maria Simińska, 
Franciszek Sobala. Zarząd na najbliższym 
posiedzeniu dokona podziału poszczególnych 
funkcji. Na następny okres sprawozdawczy 
ustalono następujące zadania:

1- Nawiązanie ściślejszej współpracy z Miejskim 
Ośrodkiem Pomocy Społecznej.

2- Dokonanie werbunku członków
wspierających, bowiem stan obecny jest 
niezada walający.

3- Poszeizcnie współpracy z grupami 
harytatywnymi przy lubońskich parafiach, przez 
częste kontakty jak również informowanie o 
przyznawaniu zapomóg, paczek żywnościowych 
czy też pomocy przez dostarczanie odzieży 
rodzinom ekonomicznie słabym.

4- Roztoczyć szczególną opiekę nad dziećmi 
upośledzonymi z rodzin ekonomicznie słabych.

5- Otoczyć troską rodziny w krytycznych 
warunkach materialnych których główni żywiciele 
odbywają kary więzienia.

Na zakończenie prezentujemy wykaz większych

sponsorów z terenu m.Lubonia, którzy łożyli sumy 
pieniężne w większej ilości, oraz dary w naturze na 
rzecz Polskiego Komitetu Pomocy Społecznej - 
Zarządu Miejskiego w Luboniu, w latach 1987 do 
marca 1992.:

Majewski Olech - Wyroby Metalowe
Bulka Stanisław - Zakład Piekarsko Cukierniczy
Fma „Gens” - Gazowe Urządzenia Grzewcze
Kmiecik Grażyna - Zakład krawiecki
Przedsiębiorstwo Handlowe GWG
Małkowski Zenon - ślusarstwo
Matczyński Witold Marian - produkcja odzieży
Tomkiewicz Paweł - grawerstwo
Kurzawa Zofia - krawiectwo
Nowacki Michał - mechanika
Siewierski Mirosław - Urządzenia Kotłowe
Adamski Roman - Zakład Ślusarsko Mechaniczny
Michalak Juliusz - ślusarstwo
Witt Marian - Zakład Instalacyjny
Cegłowski Jan - hurtownia
Jarmuszkiewicz Jerzy - mechanika pojazdowa
Matuch Leszek - Zakład Rzeźnicki
Górniaczyk Piotr - Zakład Piekarsko-Cukierniczy
Mazurek Halina - Zakład Piekarsko-Cukierniczy
Domagała Jerzy - kamieniarstwo
Piątkiewicz Roman - hurtownia
Fimmel Maria - ogrodnictwo
Wielicki Wiesław - ogrodnictwo
Witt Władysław - warsztat mechaniczny
Szafran Aleksander - ogrodnictwo
Julkowska Lucyna - krawiectwo
Wytwórnia Soków-Owoców-Fma AGRO SMAK
Fma „AGA” - sklep spożywczy
Fma Jacyna - ogrodnictwo
Fma Troszczyńska - krawiectwo
Fma Michalak - krawiectwo
Hurtownia Spożywcza Traugutta - paluszki, wafle
Bandosz. Barbara - hurtownia obuwia
Ochniak Władysław - rozlewnia wód
Waliszak Edward - warsztat samochodowy
Golas Wacław - stolarstwo
Talaga Zygmunt - warsztat gal wanizatorski
Maćkowiak Tadeusz - warsztat mechaniczny

Za co serdecznie dziękujemy
Prezes PKPSu
(S.Ryszewski)

„ZLOT”

W czasach drożyzny, pustych portfeli i 
zamkniętych kont wszelkie imprezy organizowane 
dla młodzieży są prawdziwą rzadkością. Mimo tych 
przeciwności od wielu lat, w czerwcu nad Jezioro 
Lednickie przyjeżdżają młodzi ludzie, aby wziąć 
udział w zlocie organizowanym przez polskie 
Towarzystwo Schronisk Młodzieżowych. Już po 
raz dziesiąty stara Piastów dziedzina gościła 
miłośników dobrej zabawy i dziejów praojców.
W tym roku w zlocie uczestniczyła również grupa uczniów ze wszystkich lubońskich szkół 
podstawowych. Organizatorzy zaproponowali wiele atrakcyjnych konkursów. Przeprowadzono konkurs 
piosenki turystycznej, zawody w wiciu wianków z polnych kwiatków, odbyły się zmagania plastyczne 
związane tematycznie ze scenami ze .Starej baśni” i życiem Pierwszych Piastów, konkurs na strój 
piastowski, turniej krajoznawczy i atrakcyjna gra terenowa. Wielką przyjemnością dla wszystkich był 
udział w obrzędach „Nocy Kupały” przypominających swoją formą tradycje sobótkowe. Poza tym 
uczestnicy mieli możliwość zwiedzania Wielkopolskiego Parku Etnograficznego. Przedstawiony powyżej 
program imprezy jest najlepszym dowodem na to, że w dniach 19-21.06 młodzi ludzie na pewno nie 
nudzili się. Młodzież z Lubonia spisała się bardzo dobrze zyskując drużynowo pierwsze miejsce w 
zgadywance terenowej oraz indywidualne drugie, zajęte przez Magdę Szukałę w turnieju krajoznawczym. 
Nasza młodzież nie mogłaby tak miło spędzić czasu, gdyby nie pomoc finansowa ze strony władz miasta. 
Za ten finansowy gest i dobrą wolę serdecznie dziękujemy.

A W A N S  
W  P IĘ K N Y M  

S T Y L U  !
W ostatnich kolejnych 

spotkaniach drużyna 
Lubońska uzyskała remis 
ze Spójnią w Strykowie 
1:1. Następnie pokonała 

Koronę Bukowiec 3:0 i w ostatnim wyjazdowym 
meczu w Opalenicy drużyna LKS-u wygrała z 
Promieniem 2:4. 28 czerwca nastąpiło zakończenie 
sezonu w Luboniu. Pięknym akcentem zakończyła 
drużyna LKS-u swój bardzo udany ostatni mecz 
gromiąć Sokół Duszniki 13:0! Wynik oznajmia, że 
drużyna Lubońska strzeliła w sezonie 91/92 124 
bramki i pokonała rekord Olimpii Poznań, która 
uzyskała w II lidze w latach 63/64 119 bramek. Na 
płycie boiska panowała wielka radość ale i łzy 
wzruszenia. Po meczu odbyła się oficjalna 
uroczystość. Przybyły władze miasta Lubonia, jak 
też najwyższe władze P.O.Z.P.N. Wszysczy 
gratulowali trenerom, zawodnikom i działaczom 
tego wywalczonego w pięknym stylu wspaniałego 
sukcesu. P.O.Z.P.N. przyznał za trud i poświęcenie 
odznaczenia działaczom i zawodnikom. Złote 
odznaki P.O.Z.P.N. otrzymali członkowie zarządu 
Władysław Szczepaniak, Janusz Kowalkiewicz, 
Jerzy Tomkowiak. Srebrne odznaki otrzymali: 
Marek Krakowiak, Marek Filipczak, Jacek 
Włodarczak, Stanisław Anioła, Janusz Kaczmarek, 
Jerzy Michałowski. Wśród zawodników: Ryszard 
Wróbel, Grzegorz Tomkowiak, Dariusz Grek, 
Jacek Jarlaczyk, Piotr Smelka. Serdeczne 
podziękowanie należy się sponsorom którzy 
również przyczynili się do tego wielkiego sukcesu 
są to: „Anika” ,JOMI” „Westa” firma Askot, 
Maria Julian Kowalkiewicz, Małgorzata Janusz 
Kowalkiewicz, I Ianna Andrzej Kowalkiewicz, 
Z.K. Siakowscy, W.P. Witt i wszystkim tym 
pozostałym którzy sa bliscy sercem klubowi i 
bezinteresownie służą swym czasem i pracą. 
Zarząd LKS-u składa serdeczne podziękowania. 
Tabela końcowa rozgrywek 91/92 przedstawia się 
następująco:

1 Luboński K. S. 30 53 124:20

2 Polonia Nowy Tomyśl 30 46 78:32

3 Lipno Stęszew 30 43 67:33

4 Dyskobolia Grodzisk 30 37 50:33

5 Obra Mosina 30 36 56:40

6 Warta II Poznań 30 35 57:53

7 Helios Czempiń 30 35 65:51

8 Sokół Rakoniewice 30 30 38:39

9 Spójnia Strykowo 30 27 42:50

10 Sokół Duszniki 30 26 33:48

11 Orkan Konarzewo 30 24 36:53

12 Korona Bukowiec 30 19 35:84

13 Orzeł Modrzę 30 19 48:102

14 Orzeł Granowo 30 18 39:67

15 Las Puszczykowo 30 17 29:68

16 Promień Opalenica 30 15 30:72

Dariusz Sommerfeld
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W nocy z 24/25 czerwca skradziono z 
mieszkania: tuner „Echo-Star” od 
satelity, odtwarzacz „Akai>, zegarek 
„Ruhla” kwarcowy z niebieską 
kopertą, oraz pilot do telewizora 
„Kitt”. Właściciel w/w sprzętu 
wynagrodzi uzyskane informacje, 
które pomogą w odzyskaniu 
skradzionego sprzętu lub ujęciu 
sprawców. Informacje prosimy 
składać w redakcji.

Hurtownia Fabryczna i 
wyrobów cukierniczych

„ J u t r z e n k a ”

\ Luboń ul. Sikorskiego-pawilon 13 
\ czynna w godz. 10 - 1700 j

1 Skład Opałowy 1
Luboń ul. Wierzbowa 8 Tel. 130-742 

oferuje: węgiel, koks, miał

Opał wysokokaloryczny z Kopalni w Bytomiu

Realizujemy również dostawy na zamówienia 
ielefoniczne własnym transportem, oraz załatwiamy 

dostawy wagonowe
1 1O G Ł O S Z E N IA  D R O B N E

lęzeczki! n a d  jeziorem  Chrzypsko Wielkie 
12 km od  PNIEW 

Z ap rasza ją
1.14-dniowe turnusy wakacyjne w terminach:
I turnus od 04 lipca do 18 lipca 
li turnus od 18 lipca do 01 sierpnia
III turnus od 01 sierpnia do 15 sierpnia
IV turnus od 15 sierpnia do 29 sierpnia
Koszt pobytu wynosi 900.000,- zl za pokój (bez wyżywienia).
2. We wrześniu wypoczynek sobotnio-niedzielny.
Koszt pobytu wynosi 30.000,- zt za dobę (cena pokoju).
3. Istnieje możliwość rozbicia namiotu na terenie Ośrodka za 
odpłatnością 15.000,- za dobę.

Zgłoszenia przyjmuje i udziela wszelkich informacji 
kol.Elżbieta GIESA tel. 130-081 od godz. 700 do 1500.

Panie z ulicy Pasikowskiego 
pragną za pośrednictwem "Wieści 
Lubońskich" podziękować panu 
Burmistrzowi za dotrzymanie 
obietnicy zainstalowania oświetlenia 
ulicznego.

Szymczak, Grzelczyk, Świergiel.

Sprzedam akordeon „Flis” 
tel. 131-343 

. #
Anteny RTV instalacja i remonty Franciszek Kałużny 

Luboń ul. Poznańska 6 tel. 131-264 
*

Ubój zwierząt rzeźnych u klienta 
Poznań-Dębiec ul. Żurawinowa 6A/12 Bednarski 

•
Sprzedam atrakcyjną suknię ślubną.

Luboń 3 ul. Kołłątaja 8

ŚLUBY Z G O N Y „EWANGELIZACJA 2 0 0 0 ”

06.06.1992r.
▼ Dariusz Szymański (Luboń) i 
Beata Różańska (Luboń)
V Marek Wiśniewski (Kąty) i Beata 
Adamska (luboń)
20.06.1992r.
V Zbyszko Mniszak (Poznań) i Lidia 
Siódmiak (Luboń)
V Jacek Woźniak (Luboń) i Dorota 
Mazurek (Luboń)
V Mirosław Mizerkiewicz (Luboń) i 
Barbara Gerke (Luboń)
V Przemysław Jąder (Dębno) i 
Małgorzata Kamińska (Luboń)
V Robert Gniewowski (Swarzędz) i 
Anna Smagowicz (Luboń)
26.06.1992r.
▼ Bogusław Szymkowiak 
(Pobiedziska) i Dorota Prusakiewicz 
(Luboń)
▼ Robert Strony (Łęczyca) i Iwona 
Remlein (Luboń)
27.06.1992r.
V Michał Kalotka (Szamotuły) i 
Agnieszka Freśko (Luboń)
V Andrzej Matuszczak (Luboń) i 
Dorota Smól (Poznań)
▼ Jacek Sołtysiak (Poznań) i Lucyna 
Rekiel (Luboń)
▼ Przemysław Skaliński (Koninko) i 
Sylwia Nowak (Luboń)

1. Janina Majda, 1.90, Luboń ul. 
Traugutta 10
2. Zygmunt Kaczmarek, 1.47, Luboń 
ul. 11 Listopada 145
3. Henryk Judkowiak, 1.58, Luboń 
ul. Źabikowska 62G/3
4. Antoni Kozłowski, 1.73, Luboń ul. 
M. Buczka 11
5. Ludwik Adamski
6. Władysława Kasztelan, 1.72, 
Luboń ul. Walki Młodych 9
7. Marianna Jaśkowiak,l.71
8. Władysława Staniszewska, 1.83
9. Władysława Duszyńska, 1.82
10. Maria Stefaniak, Luboń ul. 
Strumykowa 3
11. Sylwester Świergiel
12. Maria Mrugalska, 1.87, Luboń ul. 
Rivoliego 10

/ S 2 & ,
JUBILEUSZE

40 lecie małżeństwa obchodzą 
państwo Bronisława i Czesław 
Bodanowscy z ulicy Mazurka

Wakacje, wakacje witam was, 
wreszcie na lenistwo i przyjemności nastał czas,

I nie ma na świecie człowieka 
który by na nie kiedyś nie czekał.

Pod strofami tego wiersza przebiegać będą wakacje w bibliotece. Serdecznie 
zapraszamy w lipcu od godz. 12 -1500 wszystkich pozostających w domu oraz 
przybyłych na wakacje do Lubonia na dwugodzinne spotkania, w programie:

- gry stolikowe,
- konkursy
- zagadki
- czytanie nowości i ...
- wycieczki
- dyskoteka
- zajęcia na życzenie (masz pomysł przyjdź wspólnie go zrealizujemy zawsze 
w dwójkę, trójkę czy w większym gronie przyjemnie)

Dla młodzieży w środy o godz. 1600 filmy (niespodzianki)
Oddział Dla Dzieci i Młodzieży. Biblioteka Publiczna. Źabikowska 42

Od kilku lat w parafiach archidiecezji poznańskiej działały zespoły 
synodalne, były to powołane przez Arcybiskupa grupy osób świeckich, 
przeważnie kilkunastoosobowe. Główne ich zadanie to refleksja nad 
dokumentami Soboru Watykańskiego II pod kątem wdrażania tych treści w
życie.

Niedawno z listu Episkopatu dowiedzieliśmy się także, że są to działania 
zmierzające w kierunku Ewangelizacji 2000 zaproponowanej przez Jana 
Pawła II. Spotkania takie odbywały się także w parafiach lubońskich. Z 
przeprowadzonych rozmów dowiedziałem się, że działalność ta zmierza ku 
końcowi. Warto wspomnieć niektóre, cenne inicjatywy jakie były 
podejmowane w parafii św. Jana Bosko. Otóż przy współudziale tej „rady” 
opracowano plan zagospodarowania nieużytecznej, dużej sali w domu 
parafialnym, jak też zastanawiano się co będzie dalej z pomieszczeniami po 
przedszkolu.

Obecny stan rzeczy sprawia jednak wrażenie pewnego zastoju. Wydaje się, 
że cenną rzeczą byłaby jakaś forma stałej duszpasterskiej rady w parafii. 
Pragnę na zakończenie przytoczyć wypowiedź Ojca Świętego z Adhortacji 
Apostolskiej „O powołaniu i misji świeckich w Kościele i świecie”:
„... Zrzeszanie się świeckich w celu realizowania zadań duchowych i 
apostolskich posiada wiele motywów i jest odpowiedzią na wiele 
zapotrzebowań. Wyraża się w tym bowiem społeczna natura człowieka oraz 
realizuje potrzeba poszerzenia zakresu i skuteczności jego działań ...”

Cezary Biderman

Jak co roku w czerwcu mieszkańcy Lubonia spotkali się na procesjach z 
okazji Bożego Ciała
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GABINET STOMATOLOGICZNO-PROTETYCZNY

Tel. 131-380 Luboń ul. Żabikowska 62 b lo k j  
(drugi blok za pawilonem handlowym Lubonianka) 

Zaprasza w godzinach

SPECJALISTYCZNE GABINETY LEKARSKIE

STOMATOLOGIA
poniedziałek i środa l T  -1 9

#  leczenie
f t  chirurgia stomatologiczna
#  leczenie błon śluzowuch

I E H Z 3 3 5 3 i 5 2 S B B
wtorek^czwartek, p ią te k lT ^ ^ ^ s

#  protezy akrylowe; protezy szkieletowe; korony; mosty,
#  wkłady dokorzeniowe; naprawa protez.

W iz y ty  d o m o w e  c o d z ie n n ie  n a  te le fo n  1 3 1 -3 8 0

Luboń ul. Żabikow ska 62  (Paw ilon) 
Oferujem y diognostykę i leczenie w  zakresie:

Ginekologia i położnictwo pn 1830 - 20°° 
czw 1730 - 1900 •u 239-912

Interna-choroby serca EKG w t n ^ - i s 30 
czw 1600 - 1700 n  676-395

Chirurgia ogólna, 
Poradnia chirurgii naczyń pn 1630 - 1830 v  328-015

Laryngologia pn 1630 - 1830 ■a 328-015

Dermatologia p t l ć 30- ^ 30 u  678-153

r* Pediatria pt 1 6 ^ - l S 30

Także wizyty domowe 
Honorujemy ubezpieczenia medyczne. 

Wystawiamy recepty zgodnie z przysługującym i zniżkami.

PRYWATNY GABINET STOMATOLOGICZNY 
LEKARSKO-PROTETYCZNY 

ZAPRASZA
LU BO Ń  K A RŁO W ICZA  16 ©  131-305

REJESTRACJA CODZENNIE

l]FULL
DENT

800 - 20° °
Jó Zachodnie materiały, Znieczulenia 
'(6 Protetyka w pełnym zakresie 

Lakiery zapobiegające próchnicy 
jó Emeryci, Renciści, Młodzież do 18 

ceny specjalne 
v- Porady, konsultacje bezpłatnie 
0- Pełna gwarancja

Zapamiętaj 
„FULLDENT” 

twój domowy dentysta

lP L rD L A rPĄA

schorzen ia  pulm onologiczne, 
leczenie  otyłości

w izyty w  dom u pacjenta  oraz w  
gab inecie

dr.med. A ndrzej K.Hyżyk

Luboń 
ul. Okrzei 42 
©  13-04-07

J

Prywatna nauka 
i doskonalenie jazdy 

■a 13 - 14  - 3 5  
Zbigniew Zaradzki

Sklep chemiczny 
„Plastuś"

Luboń ul. Kościuszki 24 

poleca:
>  farby suche, em ulsje, olejne
> • lakiery sam ochodowe I

an tykorozyjne
>  szpachlówki, k ity , g ips, 

rozpuszczaln iki
>  sprzęt m alarsko-lakiern lczy

>  udzielam y porad odnośnie 
m alowania i tapetow ania

>  prowadzim y wypożycza ln ię  
sprzętu m alarskiego

>  oferu jem y proszki i chemię 
gospodarczą

Realizujemy indywidualne 
zamówienia klientów 

zapraszamy codziennie 
w godz. 9 - 1 7

AGENCJAOZDROWISKOWA '
B A T U R A  V ITA ”

Luboń ul. Armii Poznań 40 A 
(dawniej ul. Dzierżyńskiego)

Proponuje metody medycyny naturalnej stosowanej przez wysokiej 
ecjalistów. Po raz pierwszy w Poznaniu najskluteczniejsza

metoda badania organizmu to połączenie irydiódiagnostyki 
(diagnozowanie z tęczówki oka) 

z niemieckij metodę Fola 
T y lk o  u  n a s

y  apiterapia (wykorzystanie żwywych pszczół i produktów 
pszczelarskich) pod kierunkiem człoonka Międzynarodowej
Asocjacji Apiterapeutów
y  najskuteczniejsze trwale odchudzanie grupow e i 

indywidualne
y  najskuteczniejsze blokowanie pociągu do alkoholu 

(dyskrecja zapewniona) oraz homeopatia 
y  korekcja kręgosłupa 
>- korekcja skoliozy u dzieci

reflekso- psycho- bioenergioterapia

CENY KONKUREKCYJE 
AGENCJA CZYNNA w godz. od 10°°- 20°° 

Z głoszen ia na w /w  ad res lub  •a 79-70-71 godz. 700- 10°° 
tt 30-05-61 godz. 1900-2200

G a b in e t S to m a to lo g ic z n y

Luboń ul. Cieszkowskiego 2
czynny :

wtorek i czwartek od godz 16oo

*  leczenie i usuwanie zębów 
$  żywice światłoutwardzalne 
ąt wkłady dokorzeniowe 
ąt korony, mosty 
Mk protezy częściowe i całkowite

l .

Sklep przemysłowy

r — m m r fa m W o r n m '
s

Specjalista Chorób Oczu 

{ przyjmuje

pon.wt.śr.pt. 16°°-1700
Poleca duży wybór Farb, Tapet oraz 

Wykładziny PCW
Luboń ul. Sikorskiego 7.

■ ■ •

5 Pracownia Optyczna

. O p u i f
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Propozycje na lato:

Gdzie żyją zwierzęta? Jedne 
mieszkają w podziemnych norach, w 
koronach drzew, pod kamieniami, w 
głębinach jezior. Niektóre nie 
posiadają własnych domów. Jeśli 
wybierzesz się nad jezioro lub góry 
będziesz mieszkał w pobliżu ogrodu 
lub łąki nasłuchuj bacznie, obserwuj 
uważnie, może uda Ci się odkryć kto 
tam mieszka. Jeśli nie uda się tobie 
wyśledzić mieszkania żadnego ze 
zwierząt otwórz książeczkę Dot i Sy 
Barlowe „Kto tutąj mieszka” a 
dowiesz się, że .. „kojoty często 
wychowują swe młode w 
kryjówkach,które kiedyś należały do 
innych zwierząt, że jeleń wirgijski 
sypia pośród krzków i zarośli ..” 
Książeczka ta przybliża Tobie 
mieszkania wielu zwierząt. Barwnie 
ilustrowana, jest doskonałą lekcją 
przyrody dla dzieci.
Na pochmurne dżdżyste dni, (których 
nie życzymy Państwu) proponujemy 
dla dzieci i nie tylko Puzzle, 
układankę z 600 elementów. 
„Ilipucja III” to barwne przygody 
bohaterów na wodzie.
Może ogłosić dla nudzącej się 
rodziny konkurs - kto szybciej i bez 
zdenerwowania ułoży wszystkie 
elementy. Jest to recepta na „w czasie 
deszczu dzieci (i nie tylko one) się 
nudzą”.
Ale, ale zapewniamy Państwu 
wspaniałą pogodę w czasie tego lata, 
prosimy zabrać aparat fotograficzny i 
uwiecznić swoje wrażenia. Po 
powrocie kupić Album do zdjęć i lato 
pozostanie u nas bardzo długo. 
Oferujemy Państwu Albumy do 
zdjęć w cenie od 22.000 zł. do 60.000

zł. Wydatek jednorazowy, a ile 
radości i pożytku.
Okres urlopów to okres pisania listów 
i kartek z podróży. Polecamy państwu 
starannie wydany (i niedrogi) 
„Słownik minimum języka 
polskiego” w oprać. Z.Kurzowej i 
H.Zgółkowej. Jest to pierwszy polski 
słownik minimum, zawierający 1520 
haseł. Liczba ta nie jest przypadkowa. 
Okazuje się, że półtora tysiąca słów 
stanowi liczbę niezbędną przy 
opanowywaniu jakegokolwiek
języka. Słownik adresowany jest do 
tych, którzy polskie słownictwo 
dopiero opanowują a więc dzieci 
szkolnych. Wyposażenie dzieci na 
kolonię czy obóz, awe wrześniu do 
szkoły umożliwi im uzupełnienie 
znajomości niezbędnego słownictwa. 
Będzie też pomocą dla 
cudzoziemców uczących się języka 
polskiego. Jest on niezbędną pomocą 
na pierwszym stopniu opanowania 
podstaw polszczyzny. Cena słownika 
- 28.000,-
Wieczorami przy ognisku, na 
wycieczce mamy ochotę troszkę 
pośpiewać. Najczęściej znamy słowa 
pieiwszej zwrotki. Problem rozwiąże 

„Śpiewnik na każdą okazję”
.. „Wybraliśmy specjalnie dla ciebie 
te piosenki, które tkwią w naszej 
pamięci. Te które przeszły próbę 
czasu i stanowią repertuar 
przyjacielskich spotkań..” Śpiewnik 
domowy ma możliwości stania się 
śpiewnikiem, który ma się zawsze 
pod ręką. Jego kieszonkowy kształt i 
format pozwala schować go nawet do 
damskiej torebki. Kup śpiewnik na 
każdą okazję I Życzymy dużo radości 
w wspólnym śpiewaniu, w długie 
letnie noce.

dla tych,którzy wybierają się na urlop:

Wyjazd nad morze wskazany jest dla 
osób skłonnych do przeziębień, 
wyczerpanych, z tendencją do 
nadczynności tarczycy. Także osobom 
o skłonnościach do tycia morze będzie 
służyć: duża zawartość w powietrzu 
jodu, soli, bromu przyspiesza 
przemianę materii. Kąpiele morskie 
działają pobudzjąco na
organizm,hartują, poprawiają
kondycję.Wyjazd nad morze nie jest 
wskazany dla chorych na gruźlicę, 
cierpiących na choroby gośćcowe.
W wysokie góry nie powinny jechać 
osoby z dużym nadciśnieniem, 
chorobami serca i nadczynnościami 
tarczycy. Powietrze górskie, ostre i 
hartujące, dobre jest dla cierpiących 
na nieżyt oskrzeli, astmę, także dla 
dzieci często przeziębiających się. 
Okolice podgórskie dobre są dla osób 
wyczrpanych nerwowo i 
wątłych dzieci.
Miejscowości nizinne znakomite są 
dla chorych na serce, nadciśnienie, 
nadczynność tarczycy, reumatyzm, 
dla osób starszych. Klimat jest tu 
umiarkowany, mniejsze są różnice 
ciśnień i temperatury niż w górach i 
nad morzem.
Nad jeziorami dobrze będzie 
wszystkim, którzy nie cierpią na 
reumatyzm.

DLA WYJEŻDŻAJĄCYCH

•  Zawartość urlopowej walizki 
dostosowujemy do rodzaju wczasów i

miejscowości. Nie zabieramy dużej 
ilości rzeczy, ale tylko to, co 
naprawdę jest potrzebne. Nie 
zapominajmy o sportowych ciuchach, 
ciepłym swetrze i kurtce, wygodnym 
obuwiu i stroju wyjściowym, jeśli 
będzie przebywać w większym 
ośrodku.
•  Kłopoty zostawiamy w domu. 
Staramy się myśleć tylko o 
rzeczach przyjemnych.
•  Jesteśmy tolerancyjni i życzliwi 
w stosunku do bliźnich.
•  Zachowujemy pogodę ducha, 
nawet gdy pada deszcz.
•  Staramy się robić to, co sprawia
nam przyjemność, pamiętając, że 
spędzanie czasu przy kartach i 
alkoholu w zadymionym
pomieszczeniu nie sprzyja regeneracji 
sił.
0 Nie denerwujemy siebie ani nikogo 
z naszego otoczenia.
0 Nie marnujemy urlopu, 
pamiętajmy, że siły, które 
odzyskaliśmy, muszą starczyć na 
długo.

RADY DLA SPĘDZAJĄCYCH 
URLOP W MIEŚCIE

Urlop w mieście można spędzić miło i 
zdrowo.
0 Ubieramy się wakacyjnie, 
niezobowiązująco, co pozwoli trochę 
odpocząć od szarej codzienności.
0 Przebywamy jak najwięcej na 
świeżym powietrzu, nawet jeśli. 
pogoda nie jest zachęcająca.
0 Używamy dużo ruchu, chodzimy 
na spacery i podmiejskie wycieczki, 
zwiedzamy przy okacji ładne i 
ciekawe miejsca.
0 Zabieramy ze sobą koszyczek z 
kanapkami i owocami, ale nie 
bierzemy zbyt dużo wałówki.
0 Każdego dnia dbamy o urodę, bez 
względu na wiek.
0 W miarę możliwości nie 
pracujemy i nie myślimy o sprawach 
przykrych.

Pytacie, kto jestem?
Na tratę nie wtem, jak mi jest,

i krowy rozwleczone rogami po las.

Stanisław Piętek (Noc letnia),
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DIAGRAM

Do diagramu należy wpisać hasła pamiętając, że ostatnia 
litera wpisanego wyrazu jest jednocześnie pierwszą literą 
następnego. Litery z oznaczonych na niebiesko pól 
uporządkowane od 1 - do 34 utworzą ostateczne 
rozwiązanie.
Rozwiązane hasło prosimy przysyłać do redakcji.

1- Strączyniec; 2- pies strzegący Hadesu; 3- cofanie się, 
ustąpienie; 4- pamiętnik; 5- potocznie pieniądze; 6- brat 
Mojżesza; 7- martwica; 8- ok. 340 r.-97r. biskup 
Mediolanu; 9- największe Hrabstwo w Wielkiej Brytani; 
10- namalował „Chrystusa przed Piłatem”; 11- Legwan; 
12- podpora architektoniczna gzymsów, portyków itd.; 13- 
do stępli; 14- wieś zamieszkana przez drobną szlachtę;
15- stępka; 16- grupa wysp koralowych na Morzu 
Arabskim.

(SB.)


